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© DEPOSITION OF OTTO J. REICH
Wednasday, July 15, 1987
United States Senats
Selact Conmlttea on Sacrst
Military Assistance to Iran
and the Nicaraguan Oppositien
Washington, D. €.

Depositicn of OTTO J. REICH, called as a
witness by 'counsel for the Select Comrnittes, at the
offices of the Select comnittc;. Room SH-901, Hart Sanate
office Building, Washington, D. C., commencing at 10:08
a.n., the witness having bean duly sworn by MICHAL ANN
SCHAFER, a Notary Public in and for the District of
Columbia, and the testincny being taken down by Stenomask
by MICHAL ANN SCHAFER and transcribed under her

direction.
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PROCEEDINGS
Whersupon,
oTTO J. REICH,
called as a witness by counsal on hehalf of the Senate
Select Committee and having been duly sworn by the Notary
Fublic, was examined and tastified as Follows:
EXAMINATION
BY MR. SMILJANICH:
Q State your name for the record, pleasa.
A otto J. Reich.
q Agpbassader Reich, my nane is Tarry sailjanich.
I am Associate Counsel with the Senate Select Committae
on the Iran-Contra mattar. I want to ask you a saries of
quastions concerning your tenure as Dirsctor of the
office of Public Diplcmacy, alsoc yeur ambassadorship in
Venezusla, matters as they bear upcn things that may ba
ralevant to our Committes.
This is a joint deposition. Present also is
Spencer Cliver and Tom Fryman on behalf of the House
Coumittes investing the same matters. We are doing this
all togsther so wa can avoid duplication and calling you
back for one, two, thres depositions.
If thers's anything that I ask you that you
are not clear about, what zmy guestion means or what it's

about, please let me know and 1t11 be happy to rephrase
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it for you. And 1f you want tc take a break at any tine,
let me know. I don't anticipate this is going to go on
vary 1ong; but if you do want to take a break, just let
ma know.

A I appreciate it.

Q Would you give us the benefit of a brief
synopsis of your background, starting with your highest
lavel of education and then your various smployments and
levels of amployment?

A 1 have a master's degrea from Gacorgetown
University. That's the highest level of aducation.

Hy employment started before that. After
graduation from the University of North Carolina I joined
the U.S. Army. I want through officer candidate school.
After beconring a lieutenant I was assigned to the Panama
canal -- it was then called the Panama Canal Zone -- for
two ysars, came back and went to graduate school.

¥#hile going to graduate school I worked on the
Hill for a Congressman from Missouri part tize to
supplenant my incone and my 6I Bill -- W. R. Hull.
Finished graduate school, moved to Florida, want into
business with an old Army colleague, an import-expert
business in Miami importing seafood from various parts of
tne Carirbean and Central America for about z Year. That

didn't work out financially, so I joined the State of
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Florida Department of Commerce 28 an international
represantative.

I'm giving you the major jobs. You don't want
to knew that I worked in a shos stors and things like
that.

Q Ho. This is fine.

A T did a lot of that, tooc. Joined the State of
Florida Department of Commerce in 1973. I worked with my
friand from '72 te '73. 173 to 175 was intarnational
representative of the Stata of Florida Dapartment of
Commerce based in Coral Gables, Florida.

In '75 I was hired by the City of Miami as the
community development coordinater, which is in effect
economic development coordinator, until '76, when I was
offered a job and accepted the job of Daputy Dirsctor of
the Washington office of the Council of the Anericas.
ft's a non-profit association dealing with U. 3.
corporations, wsmbership of U.S. corporations, dealing
with Latin America, and I bscame Directer of the
Washington office in '77, a year later, when tha Director
latt.

T had that job until '81, when I was appointed
as Assistant Administrator of the Agency for
International Development, I was confirmed by the Senate

in early '82. I held that job until approximately
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July 1. I say approximately because there is about

thres different dates when the Office of Public Diplomacy
was creatad by the National Security Council. I think it
of:icially‘bocan- an office on July 1 of '83.

I had that job until the President naped ne
Ambassader to Venszusla. The official designation was
January of '86, but he had actually signed my papers
August of '85. I had a hard time gatting confirmed. I
was attacked by all sides, which I think halped ze a
great donls T was sworn in in May and moved on to
Venezuela in May right after confirmation. I have bean
Ambassador to Venezuela since then.

Q Okay. Your appolntments, starting with 1981,
Assistant Administrator, on tec LPD, and then Ambassador
to Venezuela, these are all political appointuents?

A They ars political appointnents, correct.

Q Now what was your specific role as Assiztant
Administrator of AID? Wers you the administratoer?

A I was the adpinistrator for Latin America and
the Caribbean. It's the equivalent of an Assistant
Secratary. 1It's Assistant Adninistrator. I was the
counterpart of what would today be Elliott Abrans and at
that time was Ton Enders.

Q and then when you becane Director of the

office of Public Diplomacy you started off as the
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Dirsctor: is that right?

A I started out as the staff.

Q You were the entire staff?

A I was the entirs starf, right.

Q At that time -- the acronyz is LPD, right?

A At that time it was S/LPD bacause it wam in
the office of the Secrstary. We can call it 1LPD if you
want.

Q Let's refer to it as LPD.

A It's a lot shorter.

Q Because at scme point later in tine the office
was transferred from the Secretary?

A That's correct, after I left.

Q Transferred fromz the Sscratary's oftice ovar
o Elliott Abrams?

A That's corract.

Q So, thersaftsr the acronym, instead of S/LPD
is what?

A Thersafter ARA/LFD.

Q And when you ware directly under the
Secretary, who was your izmediate supervisor?

A on papsr, George shultz. Whan I say on pafar.
there is actually & piace of paper that says, that
designates George shultz as your supervisor.

Q So you would rsport, if you nesded to report
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to anybody above you, directly to the Secretary?

A 1# I can clarify that, knowing the Secretary's
time constraints I usually would report to the Dsputy
Secratary, who mest of the time when I was there was Ren
Dam.

Q How did your appeintment to S/LFD come about?
How did it happen?

A puring the time that I was Assistant
Administrator of AID ve had a very largs increase in our
aid pregrams for Latin America. I didn't think == I
zean, that was my job, to carry that out, implezent that
program. I always complained that I thought the
Administration was doing a very poor job of latting the
rest of the world, including the American peopla, know
what wa ware doing. Frankly, nobody really cares very
nuch about t?rcign aid. Thers's a faw Members of
Congress =~- Dante Fascell being cne, for exacple ~- whe
always cared.

And I wvasn't under any illusions that wa wers
going to be able to gat a lot of pscpla intsrested in the
subject, but what concernsd me more was that I knew we
ware carrying cut doing certain things in Latin ;nczica,
particularly Central America, which I thought wers very
good for the United Statas and for democracy in the

region == the land reform program in El Salvader, for
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axanmple, smaller land reform prograns in Guatemala,
Honduras, Costa Rica, et cetera =-- and thera wera a lot
of aspects of the policy also not related to AID where I
thought the Administration was doing a very poer job in
informing the Congress and the American peocple.

So parhaps as a result of all this cemplaining
they said, fine., You go and f£ix it. How would you like
to do this? Actually I have to go back a few wonths from
the time that I got that job. Senator Richard Stone -— T
wasn't the only one complaining. Everybedy in the
Administration, a lot of pecpla, knew what a lousy Jjcb we
were doing in communicating -~ or let me put it this way
-- not what a lousy jcb, because I think we wers probably
trying, but that wva could be uora sffective.

Sematize in early '83, former Senator Rlchard
Stone of Florida wai givan the title of Spacial Assistant
to the President for Public Diplcmacy or somsthing to
that sffact. I'm not certainly exactly what he was
called. Ha had that job only a few months hecause in, I
beliave, April, late April of '83 President Reagan
addressed 2 joint session of the Congreas whers he said
we've got a big problem hers, folks, I need your help --
"folks" being both the Congress and the American pecple.

Shortly theresaftar, a few days thereaftaer,

Stons was naped the spacial snvoy for Central America,
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which wam cne of saveral things that President Reagan
annovunced -at the time he was going to do. That left a

vacancy in this position and I was selected then sometime

- batween April and June to suqceed Stone, but with a

little cifferent role in that the position instead of
being at the wWhite House was placed in the Office of tha
Secretary of State.

Q Ckay. And when you startad up your function,
this would have been in July of '837

A Correck.

Q Did you then have a budget with which to
create a staff or anything?

A Ho.

Q How did you go about cresating a lta!; at LPD?

A The remorandum from the National Security
Council which created the cffice authorized the office to
obtain psrscnnel from State, Defense, AID and USIA, with
the State Department providing the bulk of tha budget,
offica space, logistical support. So I started
recruiting people. A lot of people voluntesred.

Q You maan like pulling them from a Defense slot
or AID?

A That's right. Thers wers many voluntears.
Thers ware pscple who wantad to get into this becauss

they thought it was something exciting, dizrcrunt, for
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whatever reascn, and there were some that I specifically
knaw ware sither vary knowladgeable about Central
America, kn-w the issuss, or were particularly good
writers or articulate spokesmen.
I tried to choose psople with the skills that

a public outreach, public diplomacy opiration would need.
That took quite a few months. Frankly, I don't think we
ware up to speed for about a year.

Q Iwhcn you finally got up te full spassd how big
was your staff?

A I balieve that wa got up to ahout 19, 20
paocple -- 18, 19, 20 pacple.

Q And who was your principal deputy?

A I had two deputies -- John Blacken, a caresr
Foraign Service Officer.

Q How do you spsll Blacken?

A Like black-a-n.

Q He was carser Forelgn Servicae?

i A He was career Forsign Service, a member of the
Senior Foreign Service. And the other deputy was
Jonathan Miller. You've haard his nane.

Q Bstwesn the two of them how wera their
rasponsibilities divided?
A Basically sort of Mr. Inside and .Mr. outside.

John Elacken was responsible for kesping the sncrmous
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amount of information that was flowing into the office
flowing. He was responsible for keeping it coming in,
making sense out of it, and producing, culling out all
the stuff we didn't nasd and producing the documents that
becane, I would say, the principal activity of the
office, producing documents, speeches, publications,
background papers -~ you'va probably seen a lot of the
stuff -~ and alsc making sure that we would get
additional == if wa nasded somathing, he would try to
firnd it, not only in the State Department but also in the
other parts of the Executive Branch, whereas Mlller was
more the outside persen.

He dealt with outside groups. We had a lot of
cutside groups who came to us for information, who wers
refarred to us by othar parts of ths goverrment,
particularly the White House. Thare wers a lot of pecple
who wanted help or wanted to criticize or wanted to
contribute ideas, information, and, as you know, there
are a lot of groups in Washington that ware sat up both
for and against the policy =-- a lot more against than
for.

Q Lat me interrupt hers for just a second. When
you say "the policy", ars you referring %o coverall latin
American policy or was thers a particular focus within

the Latin American policy?
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A - Beth. The reason why the office was
designated as the Office of Public Dipleomacy for Latin
America and the Caribbean was because we didn't want to
just limit it to Central America, and in fact, for
exazple, the office was in operation at the time of the
Grenada rescue nissicn or invasion, whatever you want to
call it, and we did a lot on Grenada. Wa put out poast of
the decumants that sventually told the story, as ve saw
it, of vhat'happensd in Granada.

Q It would be fair to say, theough, that one of
the primary major focusas of your public diplouicy effort
was gearsd toward the Administration's Central Anerican
progran, particularly vis-a-vis the sandinixtas' presence
in Nicaragua?

A It would bs falr tc say the first part of your
statemsnt, and eventually the second part, but if wa go
back in time to 183, in 1983 and 1984 the principal issue
of debate in the public and in the Congress was El
Salvador, not Nicaragua. Nicaragua becaxms the principal
issue really scmetime after the Congress approved the
President's reguest for El Salvador and after the
Salvadoran slections in the spring and summer. There
wers two slactions becauss there had to be a runeff --
the spring and sunmer of '84.

Then the focus of attention nationwide shifted
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== it was almost overnight -- to Nicaragua. and,
thersforae, the requests that came intc the office and the
demand for information shifted more to Nicaragua. But
that doesn't mean that we wersn't already working on it.
Ye knew it sxisted.

Q Who was the perceivad audiance of your efforts
at public diplomacy?

A We had a lot of audiences, forsign and
donestic -+ foreign governments, friendly governcents who
we falt did not have enough information about the policy,
general publics, intsrested groups, and domestic, of
course. I would say the Congress and the prass. I'm not
putting them in order of priority because one day it
would be one and another day another., The Congress, the
media, let's :ay,rinttrlltnd groups, pecple who had
axpressed an interest in the subject and, I'd say, the
gsnaral public.

Q Okay. Gatting information togathar znd
presanted to the Congress was part of what you perceived
as yeur function?

A Yas.

Q Let's go to the end of your tanurs there, when
you left for Venezuela in January of '86.

A Well, when I laft the office.

Q Whan did you actually leave -- when did you

UNCLASSIFIED
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actually.cease functioning as Dirsctor?

A January of '86. Thers was a pariod when I had
to prapars for my confirmation hearings and I had to
leava the office.

Q During that time one of your deputies tock
cver? '

A Yas. John Blacken.

Q John Elacken took over your day-to-day
functions?

A That's correct.

Q Was Jonathan Miller still a deputy at that
time?

Ko.

When did he leaave?

He left around lLabor Day of 1385.

And he vant to the White House?

That's cozrract.

And what was his title there?

Wall, he went to the NSC,

Specifically the NSC?

He vant to the NSC and I believe his title was

M 0 » D > 0O » O M

Dsputy Executive Secretzry of the NsSC, but wva'd have to
check on that exactly.

Q I think that's right, and that was Iakor Day,
approximately Septanber?
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A When I say Labor Day, I remamber it was arsund
that tima. I think it was either right before or right
after -- sarly September, I balieve it was.

Q Who took his place as Mr. OQutside, so to
speak?

A Nebody. I was golng to explain what happened.

Q Well, go ahsad and tell ma. Go ahead and
axplain what you did.

A I started to hire a successor and it tock so
long that th succasscr did not arrive until after I was
gone.

Q Now when did you first make the acguaintance
of Lisutenant Colonel North?

A Sometine in 1983.

2 And how did that come about? He was one of
the Latin America pacple at the NSC?

A I think it was probably in a zmeeting when I
first came across him ~- scms kind of a meating or
somathing like that.

Q Wis he involved at all in the discussions
leading up to the cresation of LPD?

A No, not to my kncwlndg-.l Hot that I knoew of.

Q Okay. Now let's talk about a favw of the
contracts that LPD entered into. First of all, ware you
the contracting officer, sc to spdak, for LPD?

UNCLASSIFIED
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Q Who was?

A

A We had different contracting officers. I nade
the decisions eventually -« we nesd this, wa need that,
lat's find someboedy who can do it -= but by State
Dapartment recqulations there has to ba & contracting
office technical chrolcnt;tiva I believe it's called, or
soma kind of liaison officer, and it was never nme.

' T just didn't have the time to suparvise
contracters. I was trying to nanaéa all of our inside
staf?, our in-house staff, and doing a lot of travaling
becauss I was out on the road a lot.

Q 1 rezlize that this is a broad question so I
would axpect a broad answer. What types of contracting
services did you find yourself contracting out in gensric
terms? .

A Usually we would contract out for services
that wa couldn't preduce in house bacause we didn't have
the manpowar. As you sald, at the beginning of the
q;tico it was just me., TFor the first year we vers very
much understaffed. We were pronised people from other
agencies and they eventually arrived, but in scme cases
it took six months. I can give you names of psople it
tock six months to arrive.

During that time == scmetime during that tirze

UNCEASSIFIED
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-— T was told you can hire contractors, you know, to do
some of this work.

Q who told you that?

A pifferant pecpls. I can't renember their
names -- State Departnent pecple. T balieve scme
detailess, scme pacple who had already arrived in the
office and who knew the condltions we were working under
and, frrankly, who wers suffaring under those conditions
and said we' need help. We wvers swanped with requests for
inforpation. Once the office was created, p-op%c thought
och, thera's a great rescurce. L.t'i‘ul. it. And they
didn't realize we couldn't preduce.

So when I found cut we could go out for people
who could help us write papers, check inforzation for us,
you know, do the things that wve aventually learned to deo
curselves, then I vent out and hired them.

Q How you say you didn't have a budget as
Diractor of LPD.

A In the first year.

Q And the first year would be July of '83 to
July of 'B4?

A That's right.

Q When did you first start contracting services?
I rsalize you don't have docurents in front of you. I'm

just asking for your best racollaction.
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A I can't remexber when cur first contract --

Q Was it within the first year?

A I would say it was within the first calendar
year -- I should say fiscal ysar, July to July --
Qefinitely in the first year. T don't renmenber when our
first contract was. The thing on the budget -~

MR, OLIVER: <Can we go off the record for just
a minute?

(A discussion was held off the record.}

THE WITNESS: What I wanted to clarify vas I
didn't want to leave you with the impression my office
had no budget at first. It didn’t have an independent
budget. But wa could usa the budget of the office of the
Secretary, and did, up until the time when we had our own
budgst. And I frankly don't remerbar when that was
sither. I belisve it was fiscal year '84. I belisve
that fiscal year '84, which would have been October of
"84, was when we first had soms money of our cwn.

But up until then, for example, if T had to
travel I would travel on S Bureau funds.

BY MR, SMILJANICH: (Resuming)

Q And if you wanted to centract for services
during that initial time pericd you had to make sura that
the money éa' avallable in the S budget?

A vYeah, sura. We want through the proper
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procedures, just like a travel voucher.

Q Just very genarally let me icok hers. I have
a few of thase IBC contracts herve, and the earliest ona I
have hare -~ Spencer is bringing us 2 more cormplete file
that he may want to refer to -- but the earliest one I
have hers was signed in anzuary of 1584. You might take
a lock at thaL cover there. That's just the first
document thers.
'MR. TUOHEY: Terry, are you going to mark this
as an exhibit?

' MR. SMILTANICH: No.

MR. OLIVER: Isn't that a Frank Gozmez
contract, not an IBC?

BY MR. SMILJANICH: (Resuming)

Q  Yes. '

A In fact, that may be the first cutsida
contract we had., I don't recall.

Q That's what I was going to ask you.

(Pause.)

MR. TUOHEY: Tarry, ars you going to ask
questions about this contract?

MR, SMILIANICH: I'm not going to get into the
details, no, but if anybedy does ha can cartainly refer
to it.

MR. TUOHEY: what I'm saying is we won't takae
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the time.to read it now.

MR. SMILTANICH: I don't really nead him to,

BY MR. SMILJANICH: (Resuning)

Q ¥y first question about this is, do you recall
whether or not this was the first or one of the first
cutside contracts that LPD would have -=

A It certainly was ocne of the first.

Q Now the contract is specifically betwean LPD
and Frank Gomez.

2 That's corrackt.

Q New did you know Mr. Gomez at that tine?

A At this tire, yes.

Q How did you first make his acgquaintance?

A ¥y recollaction is that I first met him after
I bacars the coordinator of public diplemacy on the
occasion of a briefing that I gave the USIA Foralqn Press
Center. If I'm not mistaken, he was the dirsctor at that
time of the USIA Foraign Press Center. I was introducad
to him, He took ne ocut to meet the press. T gave my
brisfing and we said goodbys.

T may have mat hinm another time. I have this
recollection that around the tine of the Grepada
cperation, which would have been Octobar -- tha first
ancounter would have beean July or August =-

MR. TUOHEY: O©f what year?
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THE WITNESS: Of '83. And then I think in
octobar ‘again when I went to brief the prass -- I went to
brief the prass saverzl times. 1I'm not surs he was theras
every time. So I met hiz, I think, a couple of times but
I'm not even surs that it was a couple of times. It was
at least cnce, 30 that's when I met hiz.

BY MR. SMILJIANICH: (Resuming)

Q At that time was he associated with Richard
Miller?

A 'No. Not to ny knowladge.

Q Now how did this particular contract ccne
about? By this particular contract, I mean the Fabruary
'84 Frank Gonez contract.

A One of the first pecple who was assignad to ny-
office, to LPD, was a USIA officer called John Scafe --
Sec~a-f-a. John, who was a vary nxpsrilnc-d officer,
came to my office shortly after it was created., He was
ona of the first fev peocple, and he knew what kind of
denmands we were under. And he sald, severzl months later
— nét right away, sevaral zonths later -- he said,
remnemadar Frank Gomez who you met?

I said yeah. Wsll, ha's retiring from USIaA,
and there was scmething to the effect of vwhy don't we
hire hizm. And I said, you knew, at that time I would
have hired anybody whe walked in the door who had the

UNCEASSIFIER
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right regquireaments. .

And, frankly, Gomez' qualifications ware very
good. 1In addition to the USIA experience he had bean 2
Daputy Assistant Secretary of Stata for Public Affairs
and knew the region, Central America, had served In the
region, spoke the language -- on and on and on -— just
made to order for our office.

I don't racall whether =-- I think he wanted to
retire and mot work for us. At first I probably said,
you know, USIA owes us 2 detailes bacauss we wers
supposed to have two. Can we have him dttailod% and I
have this vague raccllection that no, he wants to ratize,
but wa can hire him as a contractor, and I said fine,
let's do it. And this is the result.

] Did anybody outside your office lobkby for or
n!kl a rscommendation to you to contract with Mr. Gonez?

A No, not to my recollectiocn. The only person I
rezsmaber is John Scafe.

Q You then met with Mr. Gomez and negotiated
this contract? In other words, how did you go about it?

A Wall, I certainly met with him. I =mean, he
cama inte the office == I don't remarber when -- and
said, either he said this is what I can do for you or I
said what can you do for us, and it was pratty obvious

right nwny:thét ha could help us a great deal. He might
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t

hava aven brought with him some samples of writing, sore
things, for axanple, like fact shests, &t catera,

We're now going back almost four years in
tima. I think one of the biggest complaints I had was
that there were cartain allegations about the policy
which wers wrong but they kept being repeated. And cnae
of the things he said he could help us with' was these
misconceptions. So I think one of the first things he
4id for us was a paper on misconceptions, one-pagars.

I wanted to reduce the enormous smount of
information we had to something that could be easily
digasted by busy paocple -- Marbars of Congress, editors,
whatever. :

Q How did you arrive at a contract price with
him? Do you racall that process?

A I don't recall that., WwWhat I usually did was
T would turn it over to the appropriats pecple in the
Dspartment. I did not set the prices -- at least I have
no recollaction of sver discussing the price of any
centract with anyone, hecause I don't know what the
services ars worth. I don't have any sxperience in that.

Q 8o yéu left that up to your staff?

A T left it up to the staff and to the technical
pecple whose job it is to do that.

Q What do you mean the technical pacple?

 UNCERSSIFIED
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A -  Well, the State Dapariment contracting office.

Q In other words, cutside your particular stafs
at LPD?

A Ch, yes, outaide. Sure. Our inside staff had
no one knowledgeable about contracting. As I said, the
most we sver had, including secrataries, was about 19, 20
pecple, including the people whoe did all the mountaing of
papsrwork. ; had substantive pscple. I just could not
afford to have --

MR. TUOHEY: Lst me for the rescord cake not an
cbjection but a clarification. I think this is an
important one to put on the record. The contracting
offjicer, the procursnent contracting staff, is a separate
sntity within the State Department, and that's important
because -- and I willvgnt intc more of this later -- I
have discussed at scne leangth with the Inspector
Geaneralts stalf, I know soms of you fellows have, the
1nqu;ry into the contracting process, and I think it's
ipportant that the racord rotioct. and the Anmbassador
certainly will respond to the guestions at tha
approepriats tinme, that there was a saparate contracting
officer staff that handled a lot of thess negotiations
that was not under his contrel.

MR. SMILJANICH: I appreciate that

~clarification. I think that's clear in his answer, that
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tha actual contracting out of the service was performed
by an entity within State Department outside your staff,

TEE WITNESS: That's correct.

BY MR, SMILJANICH: (Resuming)

Q Kow I don't know 1f thers is a referencs
within that contract or not to this. If thers wers, I'd
point it right out to you. Do you recall vhather or not
thare was any discussion of the necessity for security
clearances to Mr. Gormez in connection with that gontract?

A ‘No, not at that time. I don't recall any at
all.

=] Now let me ses, then =--

A wait a second., Now that you mention it, I
think I was told that Gomez had a clearancs.

MR. TUCHEY: I think the question was whether
you recallsd the language of the contract refearring to
it, and you haven't had a chance to review it in detail,
so you just den't know.

THE WITNESS: That's right.

BY MR. SMILJANICH: (Resuming)

Q I didn't say anything about it. I just
wondered if he recalled anything about the dlscussion of
whether or not he nesded a sacurity clearance in
connection with this,

" UNCEASSIFIED

A




w

W o® <1 & e

10
11
12
13
14
15
16
17
18
1%
20
21
22

23

24

25

44

UNCEASSIFIED “

Q - The next contract that I have with zs here --
and let me for the record state that I'm not at all
asking you to assume that everything I show you is every
singla contract in connection with thesa matters, These
are just sinply ones that I have been abla to pull from
the file. I don't know whether they ars complets or not,
But I just wanted to rafer you to some spacific onas.

This next document is a contract with Mr.
Gomaz and your office. The date of signaturs is July 18,
1984, The contract amount is $55,000. For the racord --

A 585,0007? 959,500,

Q I'n sorry, $9,500. The first one's $9,500,
For the record, the first cne I showed you, the date of
signature was February 27, 1584, between Mr, Gomez and
your cfziéo, for $%,500, and tha sacond cne is for the
same amount,

Take a moment and lock at that. I'z not going
%o ask you detailed guestions about it. Just lcok at it
te faniliarize yourself ganerally with the subject.
{Pause.)

A Yes. This locks familiar.

Q I just have a general question. Do you recall
how this subsequent contract came about, any discussicns
about it or what led up %o it?

A Well, I'm sure -- I assuxe that the way that
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it happsned was after ocur, say, first trial pericd with
Gomaez, whom, by the way, we knew from referral but wa
didn’t know how ha could perform for us, we felt that he
was performing very weall and decided to continue the
sarvices,

So the time of the first contract was about to
run out or had run out or whatever, and anothar contract
was drawn up.

Q  Okay. When did you first make the
acquaintance of Richard Miller?

A I knew Richard Miller when he was in AID, and
T don't rexmember whather he was already the Director for
publilc Affairs or was the Daputy Director. I believe he
was Daputy Director of Public Affairs at AID bhefore he
was Director of Public Affairs.

I would say I don't recall mesting him bafors
182, I was airsady the Assistant Aduinlstrator of AID.
But it could have been 'Sl. It could easily have bean
'8l.

Q pid you know whether or not Mr. Gomez and Mr.
Miller had any connection at the time you wers angaging
in these contracts?

A No, I did not.

MR. TUOHEY: Would you state the question

UNCLASSIF:ED
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BY MR. SMILIJANICH: (Resuning)

Q Yes. At the tize you were working with these
initial contracts that I've shown youU wers you aware of
any connection between Mr. Gomez and Mr. HMiller?

A No.

Q Richard Miller?

A No, I was not.

Q We might as well go ahead and just run scoe
names past'you. Do you know Carl Spitz Channell?

A No, I don't.

Q You've never met him?

A I've naver met him, to ny knowledge.

Q Did Colonel North, to your racollecticn, have
anything to do with discussions concerning antering inte
these specific contracts that I'va shown you?

A No, not to my knowladga.

Q Let me show you a contrackt, date of signature
of January 28, 1985, betwesn your office and
Internaticnal Business. Communicaticns of Washingten, D.
¢. in the amount of, I believe, $24,400, and it shows
contractor representative Frank Gonez. Take a moment,
and again I'm not going to ask you detailed questions
about it.

{Pauss.)

A Yas.

UNCEASSIFIED
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Q. How did International Business Communjications
come to your attentien, if it aiar

A - Yes, it did. To the bast of my recollection,
what happensd was toward the #nd of '84, after we had had
nearly a year of what we considered to ba a successful
professiocnal relationship with Frank Gomsz, I baliave he
came to us and said I am -- we probably wanted to
continue working with him.

. I know we wanted to continue working with hinm,
and he said I'm forming a corporation with Rich Miller =--
ha probably said with Rich Miller; I don't recall, but
there's nc reason for hizm to not disclcse that -- and

it's called International Business Communications.

And so from now on it won't be Frank Gonez
that makes the propo-ill or has the contract, but if we
want to continue the ralationship it will be with IBC,
which is not unusual. I thought it was for tax purposes
or something, or to sxpand thelr capabilities.

Q Now wars these what is referred to as sole
source contracts?

A Yes, they wers.

Q In other words, you didn't put cut a reguast
for propesals or anything lika that out and accept bids?

A That is corract.

Q You were, up to this point, very satisfied

UNCEARSSIF:LD
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with the work Mr. Gomez was producing for you?

A~ Yss. ’

Q And his product again, just in general terms,
the product he was producing was papsrs, things such as
that?

A Papars, but not just papars. He was in very
fraquent contact with pecpla in my office, particularly
John Scafe, Jonathan Millsr -- who was tha COTR
contracting office technical representative -- with me
less fraquently. But I would see him. If he would pick
up some information that he thought would bae valuable and
we should include, he would pick up ths phone and call.

So it wasn't just papers but it was a lot of
papers. It was advice, It was translaticons. It was the
kind of seryvices dedcribad in hera.

Q Did IBC or Mr. GomazZ or Mr. Millar or the
people within Ibc, did they do any of the actual contact
with the outside worla?

A oh, yves. They had contact with the cutsids
world.

Q In terms of getting the messags cut. That's
what I'm talking about == in terms of your overall
objective.

A No. They came to us and suggested that we do

this or that. In scme cases they had contacts, I anm
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sure, with the cutside world, but they weren't doing it
for us. I wanted tc make sura that whatever they did for
us was only things that were included <in the contract, =

] In other words, they wera producing mnt:""r.;ial
and information and whatever for your use. They wers not
going out and acting on behalf of the Office o!r Public B
Diplomacy and speaking to groups and saying we'ra here
for the Office and things such as that?

A : Not to my knowledge.

Q Or making specific contact with targets, if I
cun use that word, tl:q-tl. i1 =

A Target audi-nﬁ‘il. Well, yes. Thay would
identify audiences and=I know that thera \u.;:c tilli:?fq;
axample, whan they would o:ganizo == I think there wu:
tire whan they ut up & pras

L '“—-

defector. So tmo Oﬂnnt,ﬂ; I E
one of _quzan:@.néﬁ, %o%‘

- — =
= i T —

the press,gjlish, yes, they did make é?mac:,g
_ I'm ramavbering some now that they d.ld nk-

contact with scas of the ocutside grgupl or a rﬁbrtor who
would have alk-d a guestien, for uu_plf, who ware to
call the pr@ox:-ot a program who vanted ao? on his
or her show E=real ﬁyc sglvadarm ill&_dl!nctor,
let's say. And so rrank eouz or lc'ﬁomﬁs‘--- nat
only Frank Gomez but including !'rank Gonez ~- wottld take

~ GNCEASSIFIED
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this defector over thare.
Q Was thare one parson within your staff who was

primarily responsible for administering the Gozez and
then later the IBC contracts?

A Yes. Well, if vou mean a contracting office
technical representative, yas. They are listed. There's
a raquirement in these contracts thlt‘l COTR be
designated, and I helieve avery one of the contracts has
a nane. '

Q And the COTR would be ths person within your
staff primarily responsible for oversssing th-‘
implementation of the contract?

A Privarily responsible, yes.

Q Did any other individuals or companles coze to
you and request the opportunity to provide sarvices other
than 1BC?

A on, yas, lots of pesople.

Q How did you go about determining -- that's not
a very clear quaestion.

A I'll give you an unclear answer.

Q That won't do sither of us any good.

You cbvicusly reached the dacision to continue
on with the services of IBC during this time period as
opposed to switching to other groups cr allowing other
groups to bid on the work. My question is, how did you
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arrive at what I assune was your dacision in that regard.

A i Well, there wers other groups or othar
individuals that came to us offaring their services.
Sone ware hired.

Q Name some other groups that were hired to do
services?

A Well, individuals. One that I know that has
basn zmentioned is Mark Richnrdl, who we thought had
unique cap?biliticl in press relations. Ancther cnes
that's bean in the press is Arturc Cruz, Jr., who in my
opinicn had a very unique perspective into the thinking
of the Nicaraguan govarnment at a particular point in
time when he was a member of it -- peopla 1like that.

Thers were other individuals -- I forget theiz
nazes -- pecple who wrote papers for us, for exampls, on
a particular subject -- terrcrism. There's a whole list
of contractors. We had, by the way, a lot of psople who
came and frankly wa did not like their proposals. Eithar
they wars things that we could already do in-housa or wa
didn't think they were qualified or they were very
sxpensive.

You know, people would come and say I can win
the war for you in Central America if you give me a $2
millien contract. You know, obviously thay weren't

saricus. I'nm using that as a humorous statamant.

UNCLASSIFIED
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Q - I undarstand.
That's it.
" MR. SMILIANICH: Off the record for a sscond.
(A discussion was held off the racord.)
MR, SMILJANICH: On the record.
BY MR. SMILJANICH: (Resuming)

Q ¥z, Ambassador, wa just had a discussion off
the record about how much the total amounts of the
contracts hcrnl for both IBC and Mr. Gomsz. Would you
agres that as a very approximats ballpark figure $400,000
as a total contract amount sounds about right?

A It sounds about right.

Q We'ra putting Mr, Gomez and IBC together as
one group, although I realize that technically wa're
dealing with a corpo:;tion as cpposed to an individual,
but putting then together. Was there any other company
that had a similar amount, a sinmilar contractual amount
as IBC and Mr. Gomez?

A No.

Q Understanding you don't have any records in
front of you to spscifically refresh your recollactien,
can you think of who would have been the second in terzs
of the total amount of contracts?

A No, I den't.

Q can you think of an approximtc ballpark
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anmeunt of what the sscond~largest collectioen of contracts
would ba?

A I would say it probably would have bean Mark
Richards.

Q And approximately how much was the value of
his contract?
A I don't rermamber.
Q Lass than $100,0007?
A ‘Well, he worked for us u a contractor for
over two years. He might have qotttn — e
MR. TUCHEY: You don't wint t& lpu:uhto. Do
you know?
THE WITNESS: No.
BY MR. SMILJTANICH: ‘(Rlluming)
Q If you know. So it would be fair to say that
IBC, even axcluding Mr. Gomez, that IBC was ths largest
contractor for LPD during your tsnurae?
A Yes. It appears that way.
Q Do you racall how and when the subject of
sacurity clearances ever cane up in connsction with Iac?
A Yas.
Q Tell ne about it.
A I've trind to riomtrg!— thFE‘“’r‘Exw yousFs - =
- &

Rt - st

would bs interasted in it..e_ rirlt of a.'l.:l., m GoREs Iud
baen handlifiy, let's say dealing, vith Jesectors foa:nn,
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Ckay. Stop., Let's go off

38

But somatime in the

the recerd &

(A discussion was held off the record.)
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Jonathan Miller had left, who had been tha COTR: for most
of the IBC contracts.

In Jonathan Miller's absence --

MR. TUGHEY: Can wa step outside for just a
sacond?

{Witness conferring with counsel.)

MR, TUOHEY: I just want to explain something,
and this can be on the recocrd. Cnae of the confusing
aspects of Ithia pericd of time, which the Ambassador will
explain in sona datail and you can ask him anything you
want about it, I just want to make sure the record is
clear because hone of us know where this transcript is
going when it lsaves this room.

MR. SMILJANICH: I can answar that.

MR. ’I'UOHE‘I; Eventually. The Axbassader is
going to explain that at the time thase conversations and
tiu ultinate decision to tell Gonez to handle this matter
was taken cars of, thers was a contract propesal on the
table not yet approved. It's the contract which is later
classified as Secret, which I'm aure you are going to ask
quastions about. But that's on the tabla and, as the
Ambassador will explain and I just want clear on the
record, in the time sequence, at the tize the decision
was pade to allew Mr. Gomez or his antity to handle this

mattsr, thereby copmitting funds of the Department of
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State, the contract proposal on the table to handle just
such a situation, defectors, the decisicn was made to go
ahead a.nd'hav- Mr. Gomez handle it, even though the
contract was not approved.

) The Ambamsador will tell you he did it on the
advice of others. But that's the ssguenca ve'ra in.
It's a very confusing time and I just want that claear.
I'm not trying to testify in his behalf. He will explain
it in dnta&.l, put I just want you to understand the
psriod.

BY MR, SMILJANICH: (Resuming)

Q I appraciate that and I think, you know, the
Anbassador, as he goes through the narrativa, you know,
he's approaching this, which is frankly what I would
like, a geanaral narrative approach to this. If you wvant
to explain the context or I would assume you would want
to talk about scme of the matters your counsal Jjust
refsrred to, pleass go shead.

I just want to gat your cverall story about
this.

A What I started to tall you was that whan
Jonathan Miller had besn the COTR, had left the office,
let's say Septenber 35 — r.'-;?o: Day, is what I menticned
sarlier, around that time —- the position was vacant.

The second Deputy position was vacant. I asked a

UNCEASSIFED




L . I ™ R TR

R R T R Y v T T T
M e W M OO W OO Jd A oe WoN O

758

UNCEASSIFLED a

detailes, one of ny detailess frcm the Defanse
Department, an Alr Force Lieutenant Colonel, to help na
deal with the bursaucracy in the manageamant of contracts
in general,

Q Please give me his nane.

A Jake Jacopewlitz -- actually David, but we
never czlled hin pavid. Colonel Jaccbowitz, therefore,
started dealing with the contracting office on what
bacame tha final IBC contract. What slse?

Q Go ahead.

A Okay. Scnstize in the fall of '85, scwmstime
after Septenmber -- I baliava October or November -- and
this has all been raminded tc me, you know, because of
all the various questions I've bean asked by different
peacple =~ Jaccbowitz came to ma and said scmabody
suggests =~ and who the "somabody" is is not clear in my
head, if he ever told nes -~ it has been suggested that
this contract be classified bacause of the handling of
defectors.

Q And again this conversation with Mr.
Jacobowits is in appreximately vhat time frame?

A

("]

~ ®» W e

L ]

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23
24
25

53

Q I think, as I recall, that's kind of whare you
left off the story, and, as I say, yol can taell it in any
fashion you want to, but I want to make surs wve get back
to that because ws haven't gottan yet to Mr. Gomez
getting involved in this.

A We were kind of in a bind, frankly.

The saventh floor tells me it's your problana,

you handle it. Scmecns suggasted -- I'm not even surs,
frankly, that it vas =y idea; }t vas probably somaboedy on
my staff -- let Frank handle it. TFrank has provan
himself very capable of handling defectors, and he did.

He spoka the languags as a native. He knew the region.
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He wAS Very good at nonpwmn with pecple, with those kind

of psople under stress.

Q This is what your counsasl was .Honoﬂu...na to,
the fact that there was at this sans time the process of
negotiating and entering into a nevw contract?

A That's right. That's correct, which was not
at that time classified, because wa had never classifled
it before. But w-n-n-o of the concern vhich we had

alwvays had
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Q Was there a prinary scurce of this informatien
from the Agancy? Was it

A I den't think it wa hizself, It
was pecple under hin,
Q Go ahead,
A So they said something to the effect of gat
ready and, frankly, I thought well, this is good bacause
thease pecple ars resources and they will prove that what

the Administration is saying is true about Soviet-Cuban

presanca in Nicaragua or human rights viclations

or the other elsuents of the lines of
arguments we wars follewing.

S0 I said, great, let the defactors come. But
it concernsd me, of course, & great deal that thae
Sandinistas vere also avare of this and the damage that
was being done to their goverrnment Ly the statemsnts of
these defectors and vere psrfactly capable of killing

them, as in effect thay had killed a lot of pecple.

We had no money. I mean, I couldn't
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go up to. SSEX and say, hey, I nesd money for a coat.
Thay would say, that's not in the budget.

And I think that's a disgrace, frankly -- ths

fact that the most powarful country in the werld is not
prepared to deal with the pecple who trust their lives to
us, and it doesn't surprise me at all what happensd with
Yurchenko, the Sovist defector, who went back. He
figured, you know, thase guys are so disorganized I don't
want to be associated with thes.

MR. TUOHEY: You were talking about the
procsss by which the decision was mads to classify it.

THE WITNESS: When, I bealieve, Jsks came to us
== I say "balieve” bacause toc the hast of =y recollection
he wvas the one who came to =me, and, by the wvay, he has
told me that that's vhat he also balieves -~ and said
this should be classifisd, I sald fine, go get it
classifled,

BY HR. SMILJANICH: (Resuming)

Q Okay. XNow the fact that you ware golng to
contract with IBC for servicas that included handling of
defectors vas something that was already on ths table at
the tize this particular subject came up about this
particular defector; is that right?

UNCLASSIFIED
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A Yes. And they had already done it before,
Q@ - And they had already dona it beforse in the

previous contract?
A Yes.

Q Now in the niddie of your story You said you
wanted to add sopsthing.

we have no kitty. Maybe that
shouldn’t even ba in hers, because I think it's so

enbarrassing te the United Statas that it would
discourage future defectors. If I was a potential
defactor, I would think twica.
Q We'll worry about that.
The previcus defectors that Gomsz and IBC had
helpad you out with, the problex with regard to sacurity

Glearances hadn't come up in connection with thosa
servicas?

A No.

Q During these discussicns you have just related
leading up to a desision to classify this contract vas
there any discussion, to your recollectien, with anyone
aLout the relationship betwean the classificaticn of the
contract and the requirsment to go cutside of a sole
sSourca approach to this matter?

A Not to my racollaction.
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Q. Specifically, for exanple, ware thers any
discussions that in order to issus ancthar sole source
contract the patter had to be classified?

A Ka.

Q Nobedy brought that up with you?

A Not that I can remenbar.

Q New this last contract -- and I'm not sven
sure I have it; I don't think I have it with me -- this
last contrget with IBC -- and 1t was the last contract
with IBC, wasn't it, that we're talking about?

A That's right, the %276,000.

Q That would have run from approxirately when to

approximately when?’
A Fiscal year '86, so October 1, '85-Septauber

30, '86, I balieve.
Q Now thers's evidence =- first of all, was the
contract signed in '85 for fiscal year '867 Was thars a

signed contract?
A My understanding, after tha fact, is that the

contract was signed in august of '86.
Q Now why was thara a gap bstwasn the
preparation of the contract and the actual signing of it?
A Well, here I hava a lot of problems answering
pscauss I left the office in January of '86, whan the
contract was still being negotiated, and it was not
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signed for saveral months later.

Q Was IBC performing services from October '85
to the time you left in January 'S86 pursuant to that
contract?

A It appears that thay were. It appsars that
they wers parforming ssrvices in anticipation of tha
signing of that contract.

Q And do you know what it was that was taking
placs duriqq the tize frame of Saptember-October of '85
to January of '86 that prevantad thers being a final
signed contract? What was going on?

A Wnat I was %old was -- and I asked -- was that
thers wera a lot of bureaucracy problems. I didn't deal
perscnally directly, as I sald, with the contracting
office or any other office. Thim was a vary busy tize
and we're dealing with a lot of differeant issues, and
this was only cne. I'd say it was maybe ons psrcent, two
percent of what tock up ry time.

But Jake Jacobowitz would kesp coming hack to
me saying well, now we nasd ancther pileca of paper, and
now they nesd this and now they need a site security
clearance, now they need this.

Q Who 1s "they"?

A Well, "they" would be different. Saee, "they"

was anybody cutside our office practically because wa
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dealt with a lot of diffarent pacplae, different offices
and different individuals. I mean, thera was so nuch
turnover. One day we'd be dealing with the contracting
officer, with one parson, and the next day it could be
aomebody slse. So I didn't evan bother to learn the
names, sxcapt, you know, the superviaors.

Q But the entity dealing with the nagotiations
or working up this contract was tha contfacting ofticer
entity outside your LPD staff: is that right?

A Anong others.

Anohg who slse?

Well, this is what I'm not clear, bacause
"they", as I say, "they" included the contracting
officer. At times it included the legal paople.
Somatires it included security pescple. At one point the
Office of Sacurity had to be involvad bhacause v weras
told or they told us =-- "they® baing I don't know which
ona of those entities -- told us that IBC was going to
nesd a site sacurity clearance if they were going to have
-- if the contract was going to be classified.

So "thay" referred to a lot of different
people. And Jaks Jaccbowitz or his predacessors and
successors ware the cones who dealt with "thea".

Q And his predecassor was Jonathan Miller?

A Ho. Yes and ne. His predecesser --
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Q on this subject.

A Well, his predeceasor -- that is to say, the
liaison officer with IBC -- was Jonathan Miller. But not
his predecessor as liaigon with the contracting office.
What happened was cur administrative officer, Frank
Gardner, who was cne of a whole series of administrative
officers we had in a short period of time, left the
office about the same tims Jonathan Miller did. He
retirad after many years, after 40 years.

'It waw a coincidence. So I had a double-bind.
Not only did I lose my contracting office technical
reprasentative, I lost my administrative officer just
about within weeks or days of each other. And Jake
Jacchowitz frankly snded up with both of these
responsibilities dumped on him, willingly. I mean, he
voluntesrsd. I'n not saying that I chained him and said
you have to do this. He was willing to do it because he
knew the jcb had to get done, and I don't think anybedy
anticipated having this many problems.

Wa thought it was a matter of gatting all of
the propsr forms signed, all the proper procadures, and
svantually, like all the other contracts, this one would
alsc be signad.

a To your Xnowlsdge was thare any other fact --

A can I add something on the adninistrative
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officar husinesa?

Q ° Please do,

A I think it's important -- and I'm not trying
to dunp on the State Dapartzent, but since I'm hera and
this is not the normal position of an Ambassador of
having +c come and explain all thess things -= when the
office was created I did not know what it was going %o
turn out to he like. as I sald, I was the only pexsen in
the office for a while, and then pecple started ccoming,
It startad'growing. It started becoming more and more a
source of information that psople turned to.

And without blowing cur own horm, it got to
the peint whers the President of the Unitad Statas, the
Sscratary of State, the National Security Advisor,
Cabinet officials and lots of cther pecple relied on our
information and used 1t verbatim. I mean, it was that
gocd. My principal concern, frankly, was the credibility
of our product. That's what I spent most of my time on.

I'm not a contracting officer. I'm not a
lawysr. I couldn't possibly substitute for the pecple I
thought ware supporting us, you know, our principal jeb,
which was to get inforoation ocut that was credible and
that was accurate, st catersx.

So at a point when the office started growing
-= T think late '83 -- I zaid I can't handle all of this
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[ SN Y ST T SR R VR

L A L T L T T
[ S I L R T T

770

UNCEASSIFIED s

adninistrative stuff. I need an adninistrative officer
in the office as part of the staff. We had not
anticipated this because this was a brand new office, the
only Office of Public Diplomacy that has ever existaed,
had ever sxisted until a couple of years after that. and
there wers 30 administrative regquirsnents in cur office -
=~ I mean, sven things like they'd ask me, for exampla,
for job descriptions for sach onhe of the pscple. I said
I don't have time to write up job descriptions.

They asked ma to draw an adninistrative, a
diagram of where sverybody #it.

Q An crganization chart?
A An organizational chart and all thess things.

I said who's going to do the public diplomacy 4ob while I
do this kind of thing? So I said, listen, please give me
as one of the deatailees from somavhers, give me somebody
who's knowlsdgeabls in administration. State couldn't
coma up with one. AID came up with Matthew Friedman., In
other words, what I did was I would call the four
agancies that I had baen told would support ma, and the
first one that came up with some administrative support
was ATD, so Matthew Friedran canas,

Unfortunataly for Matthew Friedman and for us,
he also didn't know State Despartmant administrative

pProcadure bacauss he was a political appointee who had
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done some administrative work at AID and who volunteered
to do it for us, and who was very bright and picked up
vary quickly, but then he left scmatize in, around Laber
Day of '84 as opposed to -- I don't know why recple
decide to leave arcund Labor Day, but it's a logical time
at the end of the summar.

Wa wers without administrative support —- I
would say I would have to go back and lock at the racords
== but I would say for at least half the time that the
office was in cperation and I was the director of it.
That {s not conducive toc good management. I asked
repeatedly for and I bagged, I pleaded, for an
administrative officer to be assigned to the office
precisaly so wa would aveid contxuct.pruhllns.

Wa ware contracting out for sarvices. We wers
avanped with raquests for this, that, and wa dign't have
anybedy in house who could do it. The support wa ware
getting from SSEX, which was the office that I was told
would support us, was not adequate and, in fairnesa to
tham, they naver expacted that they would have to support
us. They also had the Office of the Spscial Envoy, the
Kissingar Commissicn, all thess other offices were
craated just for Latin Anerica, in addition to all ths
other offices that they had to support for the rest of

the world that were just created. They wars swaznpsd.
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) Eventually I got a State Department’
administrative officer. I don't sven renerber who he was
at the time. We had a series oz'vory short-tern peopla.
We had a young lady whe all of a sudden got axsigned to
Rome, 30 she left, so we wers vacant. We had a young
man, vary bright, who got a job in INR. Brent Blasky was
his name. If wa could have kapt him we procbably wouldn't
have had any problems at all, bacause he knsw the systenm.

?hcrl were long periods of vacancies., This
was ona of the pericds of vacancies -- as a mattez of
fact, threse manths.

Q It sounds lika you had an easy go of it. Was
there, to your knowledge, any othar factor other than
what you havae describad involved in the decision to
classify the final 1BC contract?

A Kot to my knowledge or not to ny recollaction.

Q Did anyone == I apolegize; I think I asked you
this in connection with Mr. Gomsz, but lat ne ask you
about IBC, and particularly, specifically, the final

. contract with IBC -~ did anycne other than IBC which

would have wanted to have a contract, did anyone other
than IBC come to you of bring any information to you
asking that IBC be allowad to have another contract for
fiscal year 19867

A Hd, not that I can E;mcmbar.
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Q ILet me just ask the general guestion. Did
oliver North, Lieutsnant Colonel Neorth, have any
involvement at all in any of the discussions about
security clearznces or the contracting for services with
I8e, to your racollectlon and knowledge?

A I have been trying to think. I anticipated
that question, and 1t is possible that he may have asked
os about it once vary lats, but I'm nct even sure of
that, and that would not have surprised me bsczuse pacpls
knaw that Gopmsz particularly was doing work for us and
had done a good Job.

But the reason I say I can't remember is
bacause a nuzber of pecple were aware of the IBC-Gomaz
relationship at the NSC, pecple who had a nead to knew
and who knew about it and who ware satisfied., And they
may have asked about it as wall, like what's happening or
what's Frank Gomez up to and that kind of thing, but it
would have been that kind of an inquiry, not any pressure
or anything like that.

Q Did you have any belief or even a suspicion
that Colecnel Nofth had a connection with or reason to
wish that IBC or its pecple would get a contract with the
State Dspartment?

A I had only one occasion whers T very late,

right before leaving for Venezuela, during oy
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consultations long afier leaving the S/LPD, when I was at
the Hatiénal Security Council in the 0ld Executive 0ffics
Building, and I happened to walk into North's office --

Q Excuse me for interrupting. Are you talking
about when you were Ambassadar?

A I was Auzbassador-designate. I can't recenber
tha datae, but I would think it would have been April or
May already, right befors I laft. I was sworn in May 12
and left H?y is, 20 it would have besn bafore that, T
walked into North's office unannounced and saw Miller and
Gomez walking out. But, once again, you know, at that
time I didn't give it much thought because thay were
scurces of information for us on Central America.

EZverybody knaw that Ollie North was working on
Central Amarica. It seemed like a logical connection.

Q Now I've gotten confused hers. You said this
would have baaq approximatsly April or May of '867

A Right, right before I laft.

Q I thought that you were originally told you
wara going to bacome Ambassador or designated Ambassador
in late '§5 and it was January of 'B6 that you ware
confirmed?

A That's correct -- no, no, that I was

announced. Ses, what happened -- can I give you the
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Plaasse, go ahead.
I knew in approximataly May '85 --
18572

» o ¥ O

'85, yes. This took a long tine. It tock a
year. May '85 was ny first conversation with Secretary
Shultz and the White House about Venezuela. It took a
long time for thez to make up their ninds, et cetera, at
cetara. In August '85 President Reagan signed the
internal memorandum that said my choica is Otto Reich,
but check hiﬁ out or whatever it is they do. I never saw
the memorandum. The FBI clearance then starts and all
that.

Dacember '85 == it took four months, and part
of the problanm was wa had the Geneva summit with
Gorbachev and that paralyzed -- that slowed down the
Exscutive branch, and in Descember '85 the President then
called me and said, you know, I want you to be Ambassader
to Venezuela. It took another month, however, for the
public announcezent and transmittal of the papars to the
Sanate.

I didn't think that I should leave zy office
until the public announcement. But, for your
information, I was praparing myself to ba Anbassador to
Venezuela from even before the time the Fresident signed

the memorandum in August. I was reading Venezuslan
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nistory books and acononics and stuff and trying te run
the office. So January of '86, when the announcement was
made, I then by memorandum informed everyons in the
Departnment that I was no longer tha coeordinator.

I wrote a mexc to nmy staf? saying the
Preasident has appointed ne, as you knew. I mean, I had
told then hefors. And saicd some nice things about them,
at cetera, et cetara, and said John Blacken will bae
Acting Coofdinator until a new coordinator ls appointed
by the Sacretary, the Prasident, whosver.

So from January of '86 to May of '86 I
concantrated on ny confirpation hearings and getting ocut
of hers. It takes a while. During that time I viasited
pecple in the Executive Branch -- Commarca Departmant,
Treasury, everybody that would have something to do with
my Venezusla assighment. During one of thosa visits to
the NSC is when I happensd to ses these guys come ocut of
Ollie's office.

Q Ware you thers to sse North?

A No, I didn't have an appointrment with him that
I recall because, frankly, he wasn't geoing to have
anything to do with Venezuela that I knew of. But I
always used to drop by and say helle to Fawn, you know.
She was a friend. Poor Fawn. She's gotten a bad rap and

dossn't daserve 1t.
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o) 1 don't fael so sorzy for her. She's gotten

some nice publicity.

MR. OLIVER: Sha's alsoc got immunity.

THE WITNESS: So the bast of ny recollection -
- and, as I said, it was not the kind of thing that would
have stuck in my mind. So it's vague, but it's axound
that time, I would say.

BY MR, SMILSANICH: (Resuming}

Q Now during that time pericd of gatting
preparsd td ba confirmed as Ambassador to Venazuela, one
of the things you wers doing was starting te get familiar
with the cable traffic to and from Venszusla?

A Yes. I started reading cable traffic.

Q ¥%hen did you start that process?

A I beliava I started reading cable traffic -- I
balieve I started resding cable traffic in thae fall of
135, Walt a second. I must have bacause in January of
‘g5 I said I don't want to sas another cable about
Central Armerica that doesn't have to do with Venszuela.

MR, TUQHEY: 'S5 or 'B67

THE WITNESS: '86, when I was officially
nominated, because I wantsd everybedy -- I knew what was
going to happen. People wers going to still come to me
and say could you do this, ¢ould you do that, and I was
going to say no, I'm sorry.
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BY MR. SMILJANICH: (Resuming)

Q But you think it was prier to January of '8s
that you started reading the traffic?

A Yes. I'm almost definlte. Yes. As I said, I
started to get ready for Vanezuela in about August of
'86, and I started reading cable traffic.

MR. TUCHEY: August of '85, you mean.
THE WITNESS: August of 155,
'BY MR. SMILIANICH: (Resuming)

Q Whe was the prior Ambassador to Venezuela?

A Gaorge Landau -- L-~a-n-d-a-u.

Q Was there & hlatus between his leaving and
your coming?

A Eleven Honths.

Q Whe was the DCM during that peried?

A The Charge, Kin Flower, as in a rosa.

Q Okay. And that was an eleven-month pariod?

A That's correct -- June of '35 to May of '86 =--

incredibly long.

Q Kin is a neutral nare.

A A man.

Q Were you lnvolved at all in the process or
discussions lsading up to the switch of LPD from the
Secretariat to ARA?

A Yes, I was.
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Q . How did that cone about?

A Wall, I don't remembar exactly, but it was
something to the effact of somebedy in the Sacretariat --
I belleve it was Nick Platt, Nicholas Platt -- said we
can't have, and he used 2 term which I objected to,
growths and polyps attached to the office -- hut it was
descriptive -~ attached to the Office of the Secretary
because, he says, we just can't suppert then all. He was
right. .

He was right from the administrative
standpoint. I said if you rezove the office from the
office of the Secretary, these public diploracy
cperations, you'ra going to downgrade them in sverybody's
ninds and they won't have the kind of politiecal support
from the other agencias that they need, detailees, et
catera.

So thers ensusd a discussicn of saveral months
whare the Deputy Secretary, John Whitehead, was involved
as to what do we do with these offices. By that time the
Seuth Africa Burean had started ons based on what was
then called the sxtranely successful example of the
cffice of Fublic Diplopacy for Latin Americz and the
carivbean. I'm going to kesp that clipping. And there
wers ssveral cpticns considered -- for example, attaching

them to the Bureau of Fublic Affalrs, creating or
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attaching them to the regional Lureaus, a lot of
diffsrent things which I don't remenber.

But what was finally decided =-- and I think it
was decided during the period between January and May of
'86 =-- was to attach S/LPFD to ARA and we became ARA/LPD.

Q Now at that time Ellioctt Abrams was Assistant
Seacretary of ARA.

A That is correct.

Q pid you have any discussions with him about
the fact that ARA didn't want LPD transferrsd over thare?

A Oh, sure, Yes.

Q What were the reascns he gave you?

A oh, ha agreed with mae, for axample. Budget
was one reason. By that time ocur offica had a budget of
something like $750,000 -- I don't remember -- and the
staff. I was concerned that the budgetary constraints
baing what thay ars if the budget was transferred from
the Secretary, which is a very high priecrity, to a
reglonal bureau that the office would eventually shrink.

I thought, frankly, we had broken ground. I
thought we had dons something that the U. S. Govarncant
should do more of, and that is to talk directly to the
Azerican pesople, to conzunicate with the American pecpls,
to produce inforrmation. I was very upset with, and I

communicatad this to my supseriors back in ‘81, 's2, '83,
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which ims why I got the jeb, that sc many of our afficials
would go to the Congress and ba askad scmething about
Central Amarica and say sorry, I can't share that with
you because it's classified information.

Now it's true, and everybody who has a
clearance knows, that thers are sources and methods to be
protacted, but I alsc knew that with a concerted effoxt,
with a lot of work, and with some high priocrity that you
could gat the intelligence conzunity to declassify and
you could alse go out to the unclassified world znd
gather information that would support what we already had
but that was classified.

MR. TUOHEY: The quastion, though -=- we're
getting off the question —- is did you agrees with Abraps
and, 1f so, why?

THE WITNESS: Yes, I agrsed bscausse I thought
the office would be downgraded by virtue of the budget
and the positions that eventually the Bureau would have
to absorb. The ARA Bureau would have to absorb the
budget and the positions and it weould atrophy.

BY MR, SMILJANICH: (Resuning)

Q Gatting back to ona of the initial topics wve
discussed -- that is, the overall cbisctives of the
office of Public Diplomacy -- and I hops that this isn't
too much of a loaded question and tell me if 1t is -- was
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part of your c¢bjective during this time frame -- as yoy
know, we'ra talking about right in the middle of the
saverest form of the Boland Amendment, complete cutoff of
funds, was part of your ovarall cbjective or job to try
to get Congrass to change its mind about that matter and
to start funding?

A It was to support the Administration's
raquest,

Q To get Congress to fund furthar in that area?

A Yas,

MR. SMILJANICH: Okay. Off the recocrd.
(A brief recess was taken.)

MR. SMILIANICH: O©On the record.

BY MR. SMILJANICH: (Resuming)

Q I was golng to move on to Venazuala, but let
me back up for a second. You have dascribed one cccasion
in which you happened to be over where North's coffice was
at the 01d Executive Office Building and saw Gomez and, I
balleve, Richard Miller, I think you said, there. What
happened in that connection? Did you all then have a
ganeral discussion?

A I wvas in the building. I stuck my head in
like I always used to stick my head in to a lot of people
if I happsnsd to walk by their office, and they were
walking out, and I said what are you guys doing,

UNCEASSIFIED

(& ] w

U= -

10
11
12
13
14
15
16
17
18
139
20
21
22
23
24
25

UNCEASSIFIED *

something to that effect. And whatever it was that was

sald I don't remembar.

Q Ware you ever at a meeting in which Lieutenant
Colonel North and -- let's start with Frank Gomez --
Lieutenant Colonel North and Frank Gomez were both in
attendance?

A No, not that I can recall ever, a neeting of
that kind.

Q  Were you ever at a maeting in which Oliver
North and Richard Miller were in attendance at the saze
time?

A Ho. I just want %o explain that I attended a
lot of mestings. Scme of them were very large meatings.
They Ray have besn in the saze room, but I do not ever
recall saeing them in the same rooa.

Q I want to be falr., I'm not talking about a
group of 100 pecple and maybse the two of them were thers.
I mean a meeting of a smaller group, let's say five or
less.

No.

Q Or tan or lass.

The Copmittes has had accass to the calendar
of Lieutanant Colonel North and thers are a few occasiocns
in which he shows reflscted on his calendar an
appointnent or a mesting -- of course, you can't tell if

UNCEASSIFIED
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this is before the fact or after the fact -- an entry of
mestings in which it shews Otto Reich, Richard Hiller,
Frank GomeZ.

A Together?

Q Yes. As an axample, a date which he shows on
his calendar =-- Reich, Gonmez, Miller. Now naybe Miller
is Jonathan Miller on cccasions, but that shows up on his
calendar. Let me make that representation to you apnd
just ask you if you can recall any cccasions where that
took place. I know I've already asked you, but given
that information is there any further recollection you
have of any such mestings?

A No.

MR. TUOHEY: Do you have the calendar and we
could pinpoint the date?

MR, SMILTANICH: As a matter of fact, Spencer
has a summary of the dates and he can give you scne
specific onas.

THE WITNESS: You mean thers's more than ona?

MR, OLIVER: These are dates when you appear
on bis calendar. i don't knew whe else is in the
meetings during thoss times.

THE WITNESS: I would probably appear on his
calendar.

3Y MR. SMILJANICH: (Resuming)
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Q Let me make it clear ny questions were not
just every time you met with Colonel Nerth, I'm talking
about combining it with these other people, and I think
thers ars a faw we can pinpoint.

MR. OLIVER: You want ne just to read these?
I have the actual calandar. Fsbruary 11, 1985.
BY MR. SMILJANICH: (Resuming)

Q Fabruary 11, 1985, at 1530 we show a masting
with Raymond, Reich, Miller and Gomez, and again Millaer
is not necessarily Richard Miller.

A Prebahly wouldn't have bsen Richard Miller,

MR. OLIVER: Wa show on June 5 at noon lunch
with Rich Miller, Frank Gomez, Jonathan Miller and Otto
Reich at the IBC offica.

MR. TUQHEY: June %5, '8S57

THE WITHESS: 1 remember that.

ME. OLIVER: Wa show on January 27, 198§,
lunch with you at the State Department.

THE WITNESS: Right. I tock him cut to lunch,

MR. OLIVER: Wera Rich Miller and Jonathan
Miller at that lunch?

THE WITNESS: No, neither Miller. It was
Ollie and myself.

MR. TUQHEY: Ccss the calendar reflect

UNCEASSIFIED

otherwise?




10
11
12
13
14
13
16
17
18
19
20
21
22
23
24
25

786

UNCLASSIFiED .

MR. OLIVER: It's confusing whather thare was
a masting with Rich Miller which may have baean just
before the lunch.

THE WITNESS: Hae was not at tha lunch.

MR. QLIVER: That's what I have on tha
calendar. I've got QOllie's notes hare that have a number
of raflactions,

BY MR. SMILTANICH: (Resuming)

Q S0 what we end up with here is --

MR. TUOHEY: Two definitely.

THE WITNESS: Lunch I can tell you for sure.

MR. TUCHEY: Fabruary 11, '85 and 3:30 ==
Raymond, Reich, Miller, Gomez =-- June S, '85, in the IBC
office -=- North, Miller, Reich, Gornaz for lunch is what
was on the calandar,

HR. OLIVER: Right. There's another cns hare.

MR. SMILJANICH: I remenbar this now, Wwall,
I'1l show 1t teo him.

(Docunent handed to the witness.)

THE WITNESS: Yes. I remexber this.

MR. TUOHEY: Is theras any date on this?

MR. SMILJTANICH: No, thars's no date.

BY MR. SMILJANICH: (Resuning)

Q Okay. Lat's approach sach one cne at a tine.

First of all, you rscall the lunch. Tall us about that.
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A . To thea beat of my recollectlon, Ollie never
showed up, which was not unusual, So I wouldn't hava
renenbered hinm -~ at the IBC lunch, And, once again,
it's one of those things which is vague, but I remembar
wea waited and waited and everybody got hungry and we
decided Ollie is not going to come, and so we ate without
Ollie and he neaver showed up, to the bast of my
recollection.

. That nust be the same lunch whera I had John
Scafe go with me becauss I didn't want to go. I think
Jonathan Millex used to go to those meetings, being Mr.
Gutside. Since Frank Gomez was going to ba involved, I
thought John Scafe would be a logical person to go
bacause Miller couldn't go for sonms reason -= although,

is Miller in on the lunchk? -
MR. OLIVER Yc# S

CORE o I, el -
gglvﬂﬁﬂ! Hlybl SGI%!égfnt.in plgﬁjiglti

-Ar, e

Miller. I annfE'rnmanhur that one, bit T don't recall

sver having lunch with Ollie North at IBC.
BY MR. SMILIANICH: (Resuming)
Q De you recall why Ollis North would have bean
invited to that lunch?
A No, I don't. He was not invitad by us. We

weara not hosting the lunch.

Q Okay. We have 2/11/85. Let's start with

GNCEASSIFIED




P S L

-
» ¥ H H K
8oy K = a Bk s 4 N M O
b

22
23
24
25

788

UNCEASSIFIED . -

2/11/85 at 3130 in the aftarncon ~-— Raymond, yourself,
Miller and Gomesz.
t
A I have no recollection of that. Now wal
1
Raymond I met with all the tine, and Ollie North I me
{h all the time. Miller in xnat casa probably would
W

nber
have besn Jonathan because, as 1 said, I don't rene .

other than the tirme when I saw Rich Miller coming out, I
don't remesber sesing him at any other meeting. But I
just have no recollection.

Q okay. Then Juns 3, 'g5.

A Isn't that the lunch?

MR, TUOHEY: That's the one we Just talked

e MR. OQLIVER: We have two separate lunches. We
have lunch =-- I'a sOrry. That's Jonathan Miller. This i;
Rich Miller. Frank Gomez, Jonathan Miller and Otte Reic

at the IBC office, June 5, 13935.
THE WITNESS: I remazbar having lunch there.
T remember having lunch at *he IBC offices, I belisva
a
twice =- twice, peried. And so that must be one of thos

u
+imas., Now I don't rensmber ollie North ever showing up

ar any one of those lunches.
BY MR, SMILJANICH: (Resuning)
Q So what we have, then,” is one appointnent that
185 which
up on North's calsndar for Fabruary 11 of '8

GNCEASSIFIED
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you }just have no recollactiocn of,

A Which may have taken place.

Q And that wouldn't have been the one where you
saw Rich Miller and comaez coming out because that was
much later, when you already knew you ware going to
Venezuela, right?

A In '8s5, right.

Q Okay. Now moving on %o Venszusla, firgt of

2ll, you've seen the Press rapcrts concerning allaged
attenpts hy'G.nnral Sscord to receive some kind of
assistance from the Enbassy in Caracas to approach thae
Venezuelan Alr Force for purchase of scas C-123s.

A I have sasn .gnn I wish I could bring you
the front page of every Venszuelan paper of that wvask,
bacauge that was the story. '

Q First of all, the tine frane when this is

supposed to have occurred is, as T racall, very late '85-
early '8s,

A I don't know. All I know is what I've read in
the paper, and it szid fall of '8s. Most of the stories

I have rsad have said fall of 'gs,

Q For your benefit, I've sesn cther docunents in
other matters connectad with that, and I beliave the tine
frame of thase alisged events is tha fall of "85 until

early '826. First of all, you don‘t have any direct

- UNCEASSIFIED
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kxnowledge or information concerning any approach by
Ganeral Secord or anybody on his behalf in connection
with thesa purchagzes of C-1238?

A I do not.

Q Who is your DCM?

A Jeffrey Davidow.

Q Did Kim Flowar lsave as DCM when you became
Anbasgador?

A That's correct.

Q ‘Havc you at any time up to today talked with
¥iz Flower to determine whether or not he has any
recollection of this event?

A Yes, I did.

Q And when did you talk with hin?

months age. “lmE — . = :
Q Where is he now?

A I talked to hinm on tl'.\_.,,',:ﬁ?m. about a couple of

A National Security Council.

Q Detailed Irom State as a career F%.‘__ciqn
Service Officer? el =

A That's correct,

Q What did he tell you he knew about it?

A He sald he knew absolutely nothing about it
and in fact I called him bacause I told him that this was

a very big issue in tha Venszuelan F:vru:j and we wers
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getting all kinds of questions and, of course, the
implications wera that not only was the Embassy involved
but the Venezuelan government was involved, and the
haadlines weres written in a very inflammatory fashion.

And wanted to, frankly, put an end to the
story that was damaging U.S.-Venezuelan relations. And
he msaid I'm talling you yvou can tell thea that I knew
absolutely nothing. As far as I know, that never
happened, cor-words to that effect.

] Have you discussed this issue with any
Venezuelans to deternine whether or nct thay know
anything about any such approach that may have bypassad
the Enbassy?

A Wall, the Foreign Minister, and he said that
they have absolutaly ne =- in fact, he nade a public
statement that the Venszuelan governmant was never
approached.

Q Have you ever discussed this with anyone
connected with the Venszuslan Air Force?

A No, I have not.

Q Has anyone on your behalf done that?

A No, I don't believe so.

Q You ware requested -- by "you” I mean the
State Department was rsquestsd to search its cables.

A That's corract.

UNCLASSIFIED
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@ - To determine whether or not anything shows up
in the cable traffic about this, and I belleve you sent a
cabla back to the Lagal Advisor's office at State
Department that you made a search.

A I was in Washington at the time and so Davidow
sent it.

Q Your officer at the Embassy sent a cable
stating that a search had been made and that no such
cablaes coﬁld be found?

A That's what I'm told. )

Q okay. That's simple sncugh. Do yeou have --
and thesa are relatively new allegations -- do you have
any information or knowledge concerning any attampt by

oOliver North or anyons slse connectad with the U.S.

A T beliav no knowledge

whatever.
Q Eave you heard those allegations?
A only since I arzived in Washington. My desk
ofticer told me.
Q Okay. Off the record.
(A discussion was held off the racord.)

THE WITNESS: I know absolutely nething.

UNCEASSIFIED .

Mmoo W

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22
23
24
25

793

UNCEASSIFIED - -

. BY MR. SMILJANICH: (Resuming)

Q Lat me turn it over to some other pacple with
just two last quick questicns. Did you aver have any
dealings with Rébnrt Cwan?

A No. I net Robert Owen in Jonathan Miller's
office, which was next to mine. I met him once or twice.

Q During the time Jonathan Miller was over at
the NSC, did you have any knowlaedge during that time that
he was assisting Lisuteanant Colonsl North in the
disbursement of some traveler's checks that Lieutenant
Colonal North was kespihg and using to assist the
Nicaragquan resistance?

A No. The first I ever heard of travelar's
checks was when it came up in testimony.

Q Did you have any information that Jonathan
Millar was involvad in assisting Colonel North directly
providing financial assistance to contra leaders?

A Wall, first of all, I don't know tkhat he has
baen.

Q I understand. Did you have any information?

A Ko, I do not.

Q Ona last thing. You mentionad earliaxr thare
was a contract that LPD had with Arturo Cruz, Jr. That
was about a 56,000 contract or so.

A Yes, right. I believe of which about only
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$2,000 was paid.

Q why was that?

A Dacause he didntt fulfill the terns of the
centract.

Q The texrns of the contract wera he was supposed
to prepars -- '

A Three papsrs, a serles of thres papers. I
believe that the contract was for $6,300. Each one of
the installments would have been $2,100, to be pald when
completad. He conly complated one.

Q Okay. Wera you aware of any payments being
made to Arture Cruz, Jr. or his father, Arturec Cruz,

r direactly from Lieutenant
Colonsl North during the Boland Amendnent restrictive
pericd -- that is, subsequent to October of 15947

A 1 balleve that I bscame aware of paynents to
the father scastime after the story broke in the press.

Q You mean when it became public knowledge?

A When it becane public knowledge, yes.

Q But contemporahscus with any such payments you
had no information that Arturoc Cruz, S5r., was receiving
payzents, one or more payments, directly from Lisutenant
Colonal North?

A ¥o, no, not from North. The story broke that

he had received payments -- I think it was a Wall Streat

UNGEASSIFIED
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Journal story, because it was, I am told, a laak froa the
House Intelligence Committseas.

MR. OLIVER: ¥Whe told you that?

THE WITNESS: I belleve the scurce, the Wall
Strest Journal story sourced it to that scurce, or psopls
who talked to that reporter saild that, at least.
Furthermors, that was the information that was
circulating inside the Exacutiva Branch at thae time, that
it was a léak from the Houss Intelligence Comuittes.
BY MR, SMILJTANICH: (Resuming)
That what?
That Cruz =-

Sanior?

» D > O

Q And beyond that ~~ I think you've already
answvered this -- you had no specific informaticn that he
was racalving any payments directly from Lieutenant
Colonel Ne

A No, no. I did net.

Q Wera you awvars during the time frame of 1535,
up until the time you left Venszuasla that Robert Owven was
working as a courier for Liesutenant Colonal Nerth
carrying money or intelligence to Central America?

A No, I did not.
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MR. SMILIANICH: That's all the questions I
have.
BY MR. QLIVER:
Q Mr. Ambassador, I'd like to ask you about a
few refarsnces to you on Oliver North's calendar and in
his notes, as wall as scme quastions relating to the IBC

contract. TFirst, could we enter this as an Exhibit into

the record.
(. (The document referred to was

marked Reich Exhibit Number 1
for identification.)

Wa never talked about this cne.

That's what I'm geing to ask you about.

Lat the record indicate that we are referring
to a Naticnal Security Councll pemorandun piece of paper
with the names in the lefthand column of Oliver North,
Nestor Sanchez, Frank Gomez, Rich Miller, Otto Reich,
walt Raymond, Jonathan Miller, Jeff Ball, Jack Abramoff.
In the second column bsside their names, in the sara
order indicating who they reprasent, are NS¢, bob, IBC,
IBC, Stata, HSC, State, citizens for America, citizens
for America. In the righthand colunn are thaeir phone
nutbars.

And this appears to ba a sign-in shest of sone

xind. It should be marked as Exhibit 1.
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Kr. Reich, I show you that pieca of Faper and
ask you if you can recall that meating and what the
purpose of the resting was and what transpired.

A I recall it now. I belisve that wa warse
invited to 2 meeting in the sit reem, the situation room,
I don't reamember by whom, and in fact T think there's a
name missing from hers, and that's the man who was head
of Citizens for America at the time, who ran for governor
of New York.

Q Would that be Mr. ILou Lehrrman?

A Yes, that's correct. I think he attended. T
don't remecbar much about it except that we ware told
that citizens for America wanted to make a presentation
about what they were going to do to inform the American
pecple about the situation in Cantral America, and
obvicusly sonebody got them the sit roem in the White

House.
Usually when I was invited to a mesting at the
White House I attended, unless I physically couldn't go.
I vent. We listened to the presentation, and that was

it.

Q ¥hy was someone from the Dapartmant of Defanss
at that meeting?

A I deon't have any idea. You'd have to ask him.

Q Do you renmstber any refsrence to the
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Department of Defensa or anything that that
representative said about DOD's role in this?

A No, T don't. TI'm not sure that any cna of us
sald vary much. As I said, from what I recall -- vhat
was the date of this nesting?

Q I'm not sure. Do you remember?

A No. I maan, it's one of, I'm sure, hundreds
of mestings that I attended. I have a vague
recollsction. I remsnbar seeing Lou Lahrman over hera
and some of the othar pecple around the table,

MR. SMILTANICH: Excuse me. It would be prior
to September of '85, wouldn't it?

THE WITNESS: ©Oh, yes. Well, let ne not say
oh, yes, so gquickly. I belisve it probably would be
prior to Septembar.

MR, SMILJANICH: The reason I interjectad that
is becausa Jonatbhan Niller is shown.

THE WITRESS: Is shown at State, and the
reason I aay Yes is becauss it's very vague in my mind
and I think it was a while back. But when it would have
been -- 'S4, '85 -~ I don't know. So that's it.

BY MR. OLIVER: (Resuming)

Q Did you sver attsnd any other zeatings with
this group of people or a similar group of pacpla

3

regarding a project of thils nature?
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A I think I met with Jack Abramoff once more or
an additional tine. Nestor Sanchez, of course, I did
attend meetings with. And Walt Raymond I attended weakly
meetings with -~ at least weakly., But this is an unusual
combination of people. This may ba the only time that
this group of psocple aver got together -~ may be the only
tine.

Q Why were Rich Miller and Frank Gomez at that
nasting?

A i don't know. They were probably invited by
someone -- by whosver put on the meating.

Q Do you have any knowledga that they had any
relation to anycne else on that list cther than you and
Jonathan Miller?

A Ne, I don't have any knowladge that they would
have.

Q Wouldn't 1t have bsen unusual for a contractor
to you and Jonathan Miller to be at a nesating without
your knowing why they were there?

A Well, let's assume -- ckay, I'm assuning --
that 0llie, since his nama is first on the list, is the
ohe who organized the zesting. Obvicusly he's the only
one who would ba able to just quickly get the =it room,
and I'm not even sure that it was quickly. Maybs this

was planfiad three years in advance. I don't know,

UNCEASSIFIED
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What I'm saying is, let's say it was him,
North, a; I sald, waz one of lany people who knew that
IBC had a contract with the State Dapartment, because the
contracts were not classified and bacause they used to go
around the Exacutive branch giving and picking up
information. It could be that he invitaed then, saying
well, these guys should hear what CFA has to say.

MR. TUCHEY: I think the question is do you
knew that ?r ara you assuming that?

THE WITNESS: I'm assuming. I don't know it.

BY MR. OLIVER:/,(ROluminq)

o] What was the project the Citizens for America
presentaed?

A I believe it was some kind of a television
campaign which, if my memory serves me, naver got off the
ground. I remenmbar walking out of the mseting saying
that is & very ambitious undertaking afd T think that's
the last I ever heard of it.

Q You stated that you zmet Rich Miller when ha
workad at AID in the Public Affalrs Division.

A Right.

Q What was your role, 1f any, in bringing Prank
Gomez and Rich Miller togather?

A Hone.

Q Do you know how they happensd to come

UNCEASSIFIED
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A No, I don't.

tegether?

Q Frank Gomaz at the time that IBC, that the
partnarship was formed with Rich Miller, Frank Gonmez was
under contract to LPD, is that correct?

A To the best of ny knowledgae, that is corract.

Q Do you recall a phone call from Oliver North

in August of 1984 te discuss arrangements for Frank

Gomez? .
A No, I don't. To me, a phone call to me?
Q Yes.
A Neo, I don't.,
Q Do you ever racall discussing arrangsments for

Frank Gomez with Oliver North?

A .I don't recall ever discussing Frank Gonez
with Oliver Nerth -- Frank Gomez's contracts with oliver
Horth.

Q Could T ask you how did the interaction
batwvean you and your deputy, Jonathan Miller, work? Did
he report to you about what he was doing as Mr. outside,
as you described hin eariier?

A ves. We had a daily staff mseting which later
became three times a wesk, and since wa had a small
office I gave sverybody an cpportunity. We went around
the table and sverybody informed everybody slse what they

UNCEASSIFIED
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wara doing to aveid duplication., That was one way.

And the other. His office was next to nine.
We had offices on two levels. Jchn Blacksn, who was the
inside guy, was down with the bulk of the staf? producing
materials. I had a small office upatairs that had room
for mine and, next to it, Jonathan, and two sacretaries
outside. So Jonathan would come in to my office and tell
me what he was deing or I would go in thers and ask hin
what he'wnq doing.

But, you know, we were working 14 hours a day.
I we wera to inform each cther what wa wara deing all
the tire, we would spend about half of thoss hours
informing each other.

Q Did he tell you of a lunchecn he had at IBC
with Oliver North, Rich Miller and Frank Gomez in sarly
Septeambesr of 19847

A I just don't rsmembar if he did or not,

Q Do you recall ==

A Just like ha probably didn't tell me about
hundreds of rpastings he attended.

Q Do you recall how the suggestion for an IBC
contract first came to your attention?

A An IBC contract?

Q An IBC contract.

A Well, as I told you, wa had been dealing with

UNCEASSIFIED
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Frank Gonmez all along. Wa were satisfied with his
performance. He camo to us == I belisve he came to us
and said T am now a corporation, or words to that affect,
and ha naybe even said, you know,‘bscau-c of this I will
be able to give you better sarvice or socmathing faster, I
h;v. nore capability, more secrataries or whataver. Ha
was acting very much on his own, pretty much, to the bast
of my knowledge, pretty much on his own, and said the
name of the corporaticn is Intarnaticnal Business
Communications, and that's it.

Q That first contract, the work period began
October 1, 1984, a few weaks aétcr the lunch betwean
Jonathan Miller, Oliver North, Frank Gomez and Rich
Miller. Ware you aware of the Interaction batwsen Rich

- ‘-“rﬁ:-
Miller and Frank Gomez and Oliver Ngggygiﬁai‘th{: tine

Q Rich nln-r,,rnnx Gomez, a.nd onv-: North.

A"‘ Ncr.; .Imthan- Hillcr, yu,; but not Rich z

“mr‘"ﬁaan. Nou f""":; o, oL
R = s Foeer
SSY MR, OLIVENE- .ummﬁnq) = e

2 olivar ﬁixth s calcndhr <= I'm het referring

to his notas or‘t-liphon. ncnslgnl -- shows at least 49
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zméstings on his calendir with Rich Miller. Kers you

aware of the reslatignship batween these two?

A Wo, 1 wn:;ot. . ‘

Q Thera is alse quite a nucher of astings
betwesn Oliver North and Frank Gomez. .Were you awars of
the frequancy with which Oliver North was dealing with
Frank Gonez? .

A No, but that wouldn't surprise me as much asx
the Rich H.f:llor since, as T ;aiﬁ, Gomez had bheen dealing
with us and everybody knew it.

Can I ask you when most of thosme dates are -—
thosa 40-soxme mestings?

Q Wall, the dates that we have run from

Septanber 10, 1584, through the 21st of Novembaer, 1986,
Whan did you leave?

A January of '86 I laft.

Q It shows about 34-35 nsetings batween
Saptanbher 10.

A So the bulk -- that's vhat I thought becausa I
was not awars really ¢f a close connection.

Q Wars you avare cf a contract with S/LPD,
batwesn the Institute for North-South Issuea?

A Yes. I have bean made mors avars of it in the
lagt few nonths.

Q What was the purpose of that contract?

UNCLASSIFIED
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A Tt was, as I remenmber, a feasibility study, a
proposal to do a distribution plan for the Stata
Dapartment for our publicaticns.

Q So during the pericd of time that IBC had a
contract with S/LPD you also executed a saparate contract
with the Institute for Korth-geuth Issues, Which was alsc
the same two people -- Mr. Miller and Xr. Gomaz?

A It appears that way, that's correct.

Q ‘and these contracts ran simultanecusly?

A That's what I have been told sincs.

Q So the contract with IEC had to do with the
distribution of matarials.

A The f£inal contract.

Q And the contract with 'the Institute for Nerth-
South Issuas had te do with the svaluation of the
distribution of materials; is that corract?

A I haliava m0.

Q So you had a contract with Rich Miller and
Frank Gonsz to svaluate what Rich Millar and Prank Gomez
ware doing, is the way it appears?

A No, not wers doing. It was to sae whether
they could do it. What they proposad was a proposal.

Q What was the data of the Institute for North-

South Issuas contract?
A I believe it was Septembar of '85.

- UNCEASSIFIED
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Q And IBC wam already under contract during that
pericd oé tima?

A I don't renackber, but if they wers tha
contract would have ended in Septexber at the and of tha
fiscal year. I think their contract ran to the and of
the fiscal year, but I don't recall that sither.

Q Do you know why the payments to IBC took place
in every instance substantially after the contract
paricds bagan?

A ko, I don't. You'd have to ask the
contracting officer or whosver signa the checks.

Q Did Oliver North call you =- I believe yocu
referrsd to this earlier -- and ask you to expedite a
payment to IBC bacausa they ware financially strappad?

A I don't recall. As I said, I have a vague
racollection of a possible phons call from Korth, but I'm
net sure that that was the reason. I do remember a
nenorandum trﬂg ¥rank Gomez to us regussting expsdited
payzent or perhaps sven advanca paynant bscause thiey wers
going broke, or some words to that effect in, I believe,
the spring of 'ss.

Q Ware you aware of the difficulties that the
Dafenss Investigative Services had in obtalning
information they nesded for a security clesarance with

UNGEASSIFIED
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A  No, not really. I knew a little bit, but T
think they started having those difficultiaes about the
tize wherr I left the office, if I'm not mistaken.

Q Were you aware of problems within the
contracting bureaucracy over the award of a third
contract to IBC, the $276,000 contract?

A Oh, I was awars of the problems with tha
contract and the bursaucracy over svery contract -- IBC
and non-IBC.

Q Ware you aware that there wers cbjections
raised to the sole source nature of the third contract -
bscause of requirements that it be made a publie bidding
process -- a public bidding process ba entarad into?

A T have been told about those since.

Q Were you aware of the fact that thers were
suggesticns made that the way to get around this
requirement for public bidding would be to classify the
contract?

A No. I have bean told that sincs.

Q ¥Who told you that?

A Who told me what?

Q Who teold you since that -~

A People in the Department that I've talked to
about this.

Q Would it appear to you that perhaps the

UNCEASSIFIED
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classification of this contract might have been in order
to lvoid-having to go out on a public bidding process?

A ' No. I think that that is an interpretation
that some people would like te put on it, but it i= not
the reasen why I renamber it was classified at the tima.

a Is it common for the Stats Department to
handle defectors vhe are in jecpardy?

A I don't xnow.

Q |, Have you ever heard of them managing any other
defactora?

A We managed curselves many defsctors.

Q Did you ever have any sacreat contracts to do

that other than with IBC? -

A No. This was our only expsrisnce.

[ L. T " (A

NOMNON NN N R B
uaunwoumqmuauusg

Q Did you ever at any time sae or cause to have

dore an audit of IBC's expenditures of State Dapartment
funds?

A I requested., I requested that evary penny
that we paid to IBC be accountable, that we could justify
every single cent, and I requested that of Colonel
Jacobowitz, who was the person whe I was relying upon to
deal with the contracting office. And I said, in fact,
that's one of the reasons why I was told that the
contract was taking so long in baing signed. That vas
ona of the “they® that I couldn't remember.

"They* included the auditors, the contracting
offica, I wanted to make sure 1t was a perfactly legal
contract, justifiable, et catera, et cetara, yes, sole
scurce, hecause I was told that that vas standard
procedure, that it could be done, that it was legal and
done all tha time is what I kept having come back.

But T also said, look, this is a very large
contract =- at least it was for us. I said I want to
make sure that if anybody sver looks at this contract
years from now that it can bas sald that the American

taxpayer got their mensy's worth. AﬁDI was told that

LNGEASSIFi
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there wers auditing procedures belng set up that ware
delaying the signing of the contract -- sort of a Catch-
22 situation.

Q Did you know that Jake Jacobowliti' sister was
an amplcyes of IBC?

A Yax, I did.

Q Do you know how that cane about?

MR. TUOHEY¥: Hew he knew?
,BY MR. OLIVER: (Resuaing)

Q How it came about that she was an emplcyes of
IBC?

A My mamory is not clear as to whather she want
to than or they want to her, but thars was never any
attempt to hide the fact that she was his sister. He
told ne himself, becauss h,r nane at that time was
Jacobs, and I would not have autcmatically recognized
Fran Jacobs as Jake Jacocbowitz's sister. So he said I
want you to know that Fran is =y sister =-- Fran Jaccbhs is
ny sister. And I said wvhat can I do about that?

Q Did you suggest to him that it might be a
conflict of intsrast for her to make a prasentation for
the IBC contract to him?

A No, I didntt. I was kind of in a bind
Lecause, rrankiy, what went through my =ind at the tinme

was hare this company is naking a pressntation. They

UNCEASSIFIED
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brought a woman in who's obviously gualified because I
had her rasuma. She was naking a professional
presantation. I'm not in that business, but I could tell
it was a good presantation, and so it's finished.

So I said to nyself, you know, I either tell
him that vas, we would like to hire thes but not with
har, in which case I'd be slapped with scme kind.of a
discrimination suit, preobably, or scmething., Or I fire
Jake, I say Jake, you've got to go because we're going to
hire this company. I didn't think there was any conflict
of interest., Jake was not going to be supervising her.
Jake was working for me.

Q Jake Jacobowitz was the successor to Mark
Richards; 1s that corract?

A No, no, no. He had nothing to do with Mark
Richards.

Q H;rk Richards was assigned to LPD while he was
an officer ==

A ok, I'm sorry. By "succassor®" I thought you
meant did he taks his job. Mark Richards was a detailas,
that's corrsct. Then he retired and we hired him as a
contracter. I wanted to Xesp him on, but he wanted to
retire. In fact, I think he had to retire. Ha wvas up
against the limit. And then I balisve that Jake

Jacobowitz was the naxt detailes that they sent over. I

UNCLASSIFIED
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did not know him from Adam when he was sent cover,

Q Was Mark Richards' job to brief and to
background various news media representatives?

A That's correct.

Q Isn't that a job that's usually associated
with the press spokesman or the Office of Public Affairs
in the Departmant of State?

A The reascn why ocur office was creatsd is
bacause very high-ranking pesople, including the
Prasident, felt that certaln jobs wars not being done,
including briefing the press properly. Evarything that
our office did you could isclate.

Q So you underteok a separate briefing of the
Press ocperation in your office?

A Yas, but we alvays coordinated with the Bursau
of Public Affairs to make sure that we wersn't either
duplicating and wasting our time or contradicting them.
We worked very closely with them. They just didn't have
the capabliities. They don't have ths pecple to do what
our offica did.

We would provide, for exazpla, Mark Richards
would sit with a reporter for four hours explaining a
certain aspect of guerrilla war in 1 Salvador ‘or tha
capabilities of a MIG-21. TFor exazple, why is the United

States 30 upset about the possible introduction of MIGs
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into Nicaragus? Here's Mark Richards; he'll tell you
what is a Hind-24 and why are you guys saying that this

changas the balance of power. Mark Richards would sit

_ down for eight hours. Nobody in the Bureau of Public

Affairs can do that. Thay donit have the time. They
don't have the skill.

Q Ware you aware that rather than hiring Hark
Richards as a consultant you hired him in his corporats
form? ,

A Eventually, ves. That's corzract. Pizst I
believe we hired him as a contractor and then he forzaed a
corporation, once again I bhalieve for tax purposes. and
there was a long, drawn-out and completely legal process
with the contracting office to ses how he could be hired
as a corporation. Thaere's nothing wrong with that.

Q I 4idn't say there was.

A But your tone indicated that there wvas
sonething wrong.

Q Well, I didn't maan for my tone to indicate
that there vas anything wrong. We found it strange that
we couldn't £ind Mark Richards. We had a copy of the
contract and we nevar could find him. The State
Dapartment we asked on a nuzber of occasions who is Mark
Richards and how do we find hiaz, and they didn't know.

This was after he had laft when we wvera lecking into

UNCEASSIFIED
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theze various centracts.

And ths only way we found him was locking in
the State Dapartoent talaphons directory of a couple
years before that and found his nawe.

A Wall, that's very stranga.

Q It was confusing.

A He would be very upset to hear that, that wa
have forgottsn him to quickiy. -

@ I don't know who was asked. I wasn't the one
that was dc';ing the asking at that pericd of time.

Lat ma 2sk you == I'm .going to come back to
IBC in just a minute, but I'd like %o ask you about your
switch from AID to LPD. Do you know what tha ganasis of
that was, whose idea it was for you to switch over?

A For me, Qtto Reich, or for tha office to ba
creaated?

Q You, Ctto Reich,

A I believe it was a conbination of discussions
that I had with a nunhar of pecple, including Dick Stons,
Senator Stone, Walt Raymond, Jeanna Kirkpatrick, I'a
sure thers were othar psople involved, but T kind of mads
a pest of myself, saying this government does a lousy iob
and we dessrvae all tha quff we're getting from the

Congress bacause ve are not providing the information. I

seae it coming acroii ﬁﬁi.g.gylfiigt'- ds
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something about it.
And avantually they said fine. It's 1llke the

Army; 1 was voluntesred and I accaptad it.

Q But is it your understanding that Walt Raymond
waa the one at the NSC who pushed the creation of LPD?

A I don't think it's fair to say he pushad it, I
balieve Judge Clark asked him to do the staff work that
helped to create the office, becauss I rexzember sitting
down with him and talking about vwhat would this office do
and how.

Q Did LPD report to tha N3C?

A That's correct, yes.

Q And a reprasentative of LPD met with the
Security Planning Group on a weekly basis?

A Approximately ~- NSPG =-- not the NSPG; I'm
sorry. Well, really wa met with Walt Raymond. I don't
¥new what hat Walt Rayzond aight have besan wearing,
whether it was his XSDD-77 hat. I always thought that it
was in his NSDD-77 hat. Once a waek wa would have public
diplemacy types froa State -- not public diplomacy. Once
a veek we had a meeting on informwation. Are we doing
anctgh to get information ocut?

And it would be held in Walt Raymond's office.

Thers were a lot of other meetings, by the way. Thers

was also a nutinﬁon Euhlic sa!srnliisi, Et:ﬁ example,
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Q pid ollie North attend thoses nestings?

A very infregquently. Yes, hae did, but very

infrequently.
Q Were you involved in the organization of a

dinner which took place on Aapril 15, 1985, for the

¥icaraguan Refuges Fund?

A We ware asked to provide government support

for that -- for example, speakers. I spoke at that

dinner and President Reagan spoke. We were the only

speakers. I lat hinm go first. I thought 1t was the

ieast I could do.
The answer to your question in yes,
We didn't kneow who

put I'd

1ike to tell you what that Reans.

this group was and, frankly, I wanted to make sure that

the governmant wasn't going %o bs == that the goverrment,

going to ba
ead with sone

particularly since the Prasident was

involved, that wa warsn't going to get involy

group that was shady or that the money wvas going to be

used for the wrong purpcoses, at catera.
Wa did the bast we could without crossing the

1ina from governmsnt officials telling private paople

what they can do, and I think our involvament probably

halped to lmprove the thing., But it turned out to have a

1 was very unhappy with it after it was
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Q Did you maet with Edie
related to that dinner?

finishad,
Fraser on occasions
A I believe I dig, yeas,

Q
A

Wh
&t was the purpose of those neatings?

Oh,
somebody brought her teo & meating or

3Ccme
g, brought her my o n
thin - £fice a d sala that she had

bean hired
+ T guass, Ly the People putting on the qi
nner

to help them publicize

organize it,

it or whatever it is she dces, or

Q Ware yo
¥You aware of Rich Miller and Frank Gomez'

W
ork with the National Endowzent for tha

Libexty? Priltrva;ion of

e

ay
t thlt‘ it u' =T dag't

A
I hucan- avare of that quite late in

tenure.: I b-zav.,

rm.r cti
Y Vhon -
broch -;Ehﬁ]t €1 da :h-g.r nc-ivﬁ:; .—_%; s
o > W& oL
E'"“‘ e Pru-wation

of Libcrty Ihicb vas s
balieve iiilor,

o nay Wit S
sl 'ﬂn =
either bad EAe TeASGR T say that Ia that Lt

o 'ﬂ!!lppt from hil or it hadhl card g:n. :

Miller. 1 iiloci
atcd Hill-r iith tﬁ;
br
-- packet d’i&tﬁs‘ L thm °F p“k.t

- S .

- I

= =
ﬂﬂ

e W l
. : ars yo#aw&'ot tht%i-?{rqs tEat Vera =
g arranged aé’%ﬁt—whit. Heilba for private
the Fational Endownment for the

citiztns By
Prasearvation of Likarey?
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A Hot by the National Endowment. I p-rlcnal;y
bricf;d thousands of privats citizens at the White House
and the 0ld EOB and all over the country, but to my
knowledge I nevar spoke =- and I say to my knowledge
bacause T don't know frankly who organized each and every
one ©of those briefings -- I never spoke at something
sponsored by the National Endowment for the Preservation
of Liberty.

Q what about the American Conservative Truat?

A The same answer.

Q Ware you aware of tha television ads that wers
run in support of aid to the contras designad to
infiusnce the Congress?

A I sav them on television.

Q Were you aware that the SPG or the NSC were
involved in the timing of those ads or in working with
those groups?

A No. That's news to me -- that the S2G or the
NSC was involved in the tining of thoss ads?

Q Yes. That was my guestion.

A No. Can I ask you a quastion? When did those
ads run?

Q Well, thers wers two pericds in which the ads
ran. One was in the late winter-sarly spring of 1985 and

the other pericd was. lats winter to late spring of 1986.
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Thers was another series of ads in the fall of 1585 that
were ralated to SDI that wouldn't have bean in your --

A Well, I can certainly answer that. When you
say lata fall of '35 and early winter, in other words
like November-Decenber of 's5, is that when they started
running?

Q Well, thers wars scme ads that were run in
Novarber of '35 related to the summit.

A, I'm talking about the Central America-related
ones. When did they start? See, Dy namory, ny
recollection, is that I started seeing those ads when I
was already Ambassador-designate to Venezuala, and my
reaction was good for them, whoaver they ars. But I
didn't look into it. I mean, my coficern was Caracas. I
don't ronnnb-; seaing the ads before that.

Q Ware you aware of a nemorandum of a progran or
nezorandum describing a program that Oliver Nerth
compiled showing all the different activities that weras
going to ba undartaken in connection with tha vote on
Niéaragua == I msan, a group showing thae tasking?

A If you can show me something. .I mean, I don't
know how many thousands of mexcrandums I've seen.

Q Do you Know a man named Thomas Dowling?

A No, I don't bhalieve so.

Q Wara you awara -- you've never heard that

UNCLASSIFIED
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A The nara kind of rings a bell, but no. I

namae?

don't evar rarzember me4ting a man by the nane of Thomas
Dewling. But I may hava heard that nane.

Q Are you aware of a Company called Bragg
Communications?

A ¥o, I never heard of it.

Q Do you know why money, Paynents to IBC from
Statae Dapartment, why scme of the money that was paid to
IBC went t; Bragy Communicatiens?

A I don't know that money that was paid to IBC
want to Bragg Communications, much lass why.

Q Their bank accounts indicate checks.

A It's the first T ever heard of it.

Q A receipt and balance. The paynents I think
wera in $12,000 incraments. The naxt payrent was 36,000
to Bragy Communicaticns.

A But just a second, bacause IBC had a lot of
clisnts, and it's not right to say that money went from
the State Department to IBC then went to Bragg
Communications. I have no idea.

Q Wall, if their bank account has $1,000 in it
and they get a $12,000 deposit from State Dapartment
check and there's no other nmohey in the account and the

next check is a $6,000 check to Bragg Comnunications, you
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could draw the cenclusion.
) MR. TUOHEY: Your ansver is you don't knew
anything. about jt?
THE WITNESS: No, I don't. T never heard of
Bragg Cormunications.
BY MR. OLIVER: (Resuning)

Q Were you aware that Rich Miller and Frank
Gonez ware being instructed by 01iv.r>Narth t2 trangfer
funds to ? Cayman Islands bank acoount?

A Ko, not until the story broke in the papars.

Q Do you kpow whether or not Jonathan Miller
khaw about the sstablishment of that bank account?

A I have no idea.

Q He never told you about the astablishment of
that bank account?

A Navar.

Q Lat me run through, if I may, scme things in
Oliver North's calendar that rafer to you. Wa've already
zsked about the lunch. Thare ars saveral Eastings in
Saptembar of 1984 indicating on Oliver North's calendar--
one on Septembar 14, one on Saptember 17 -~ with you,
Arturo cfuz, Jr., Jenathan Miller and Oliver North, at
12:00 == that may have besn lunch,

‘Do you ragezber those nestings or lunchecns?

A I don't remezber, but it pProbably happened. I

UNETASSIFIED
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Do you knew why you would have two neetings in

a threa-day period with your Daputy, Arturo Cruz, and
Oliver North?

A

Q
nestings?

A

Q
A

Why not? Arturo Cruz was 2ull of information.

Was that the primary purpose of thosae

‘Oh, yeah.

Was to debrief Arturo Cruz?

'Not only debrisf, but I zmean debrief sounds

likse wa sat hin down =~ to discuss what wvas dail_lq on in

Central Amarica.

how to deal with tha Sandinistas.

Q

Cruz sozatimes had ideas for us about

Do you know why Jonathan Miller, Frank Gomez
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and Rich Miller met with Oliver North in January of 19857

A
Q
neating?
A
Q

No, I do not,

Did Jonathan Miller ever tell you abou: that

oh, Le may have.

an

Did he ever tall you about = masting with Rich

Miller, Frank Gomez and Oliver North and vl'xl&innlr?

A

recollection. o

Q
about that.

Ha may have. T ju¢£ donft have l'ny ¥

You don't remermber or-have any recollecstion

Thera's a reflaction on oliv-r Horth's

calendar on Janulry 28, 1985, that n.yt mo 'ﬁh Rnlly .
Jackie Tillmsn; Menges, Raich, Jonathin‘:l!illor. , John_

=

Norten Moore, re constitutional uﬂ hgll aspects of U.S.

inveolvenent in CentralAmsrica., Do you rouﬁr that

zeating?
A

gave us a b

s E- v.--,_ . —_

v:guoly. L uﬁﬂ: J.:Hortonangc cm;nd
= =
rioﬁnq - m-gm-rpn&*emn of wiilr:

oy g,-ﬁ:ﬂﬂ"

{md
\ﬂﬂ £

constitutional dubaﬂ going on r:l_.ﬁt now, “But T sean I'm

not a lawye

r 80 I din't remerzber eXgctly what hifflttd -

I don’t mean rignt muza-—qoing on at the uﬁ.. And I

think he ha

Court, the

d g:l.ttnn a pmw* = -

th
I think _.is—nigh: %&d o do vit&-ﬂi:_.lﬁorld
I¢T suit, That Vas a b& Luum:m&

lﬂi.

Norton Moora wrote articles ahuue...th- Ic.'.r suit and our
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office was very puch involved an: the public diplomacy

b

—

side of that. o .

== s i
Q@ Do you remsnber Deeting at a townhouse at 517

- =
Third Street, Northeast, that I balidve is owned by Dan

¥uykendahl whers his offices were? ’

A Yes, Ido. - -
Q@  ¥hat vas thé purpoge of that mesting or series
of mestings? - % E_

A Well, not series of mestings. I renerber
going th;rc, I think, only cnce. This group, Gulf and
Caribbean rou%dation, I believa Dan Kuykendahl had either
purchased that townhousa or repted 1t or somsthing and
invitead a bunch of pecple over to see it, and thers
snsued a reeting that dealt with lagislation, with
legislation pending, and I dacided that I didn't want to
gat there and I lefk,

] Was Oliver North thare?

A I don't remembar. I felt uncomfortable. I
remsnber fesling uncomfortable. That was not ths first
tims this happened %o ms. A nunber of times when I found
myself in meatings whara pecple wera discussing things
that T aidn't think that I should be exposed to -- I
nean, they wers privats citizans. They had ever right to
do whataver, but I felt frankly that thay should have

told ne in advance.

NGLASSIFIED
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‘ I don't remember the details, but I do
relenbar axcusing myself Folitaly and saying I had
ancther meeting.

, Q Hers you aware that Jonathan Miller or Frank
Gomez or Rich Miller attended thoge meatings fraquently
to discuss legislaticn?

A Those neetings?

Q Yes,

A . When I say discussing legislation I mean I
attendad a lot of mestings where legislation was
digcusssd in and cut of government,

Q I'm asking akout the mestings at pan
Ruykendahl's townhouse,

A No, I may have. Jonathan zay have told me,
I probably didn't sas anything siniscer.

MR. TUOHEY: fThe question was, was Jonathan
Miller thars.

THE WITNESS: Oh, I don't remember. T don't
Temenber if he was thers or not.
BY MR. OLIVER: (Resuming)

Q Were thers any discussions at thogae nastings
that related to legislation where the discussion of
telavision ad campaigns were brought up or discussed in
any way?

A I don't believa so. I don't recall.

UNCEASSIFIED
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Q Thare's a notation in Oliver North's calendar
of a ;.-tinq with Jonathan Miller and someone named
christina.

A Probably Christina Luns, who worked for Ollle
for a month or twg, and than she was schadulad to coms
over to the Stats Despartment and then she got a job in
Paris -- poor kid.

Q What was she doing for Ollie?

A, Iden't know.

Q Why would she have baen neating with Jonathan
Miller and Ollie at the State Dapartmant?

A T don't know. If I knew the rsason for the
thousands of rmestings we held -~ I mean, thers are
zestings that I attended that 1 couldn't tell you today
12 ¢y 1ife depanded on it.

MR. TUQHEY: But your answer is you dan't
know?

THE WITNESS: No, I don't know.

BY MR. OLIVER: (Resuming}

Q There is a rsfarencs in Ollie North's notakook
o a call to you on July 27 -—- I belleve it's 1984 ~-
regarding filaing doing wall and the naze Arcéhirishop
Hannon next to it and the name Dowling under it.

Do you recall what that phone call night h?v-

UNGLASSIFIED
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A Archbishep Hannon, I belleve, is the

Ar .
chbishop of New Orleans, and I vagualy recall sore king

of a film they weare doing on Nicaraqua. Ang they zay
have raquested scms kind of U.s. Governmant assistance
you know ~="information, what's the bast way to get th;r-
from here and give us background. We would provide
background information.

Q Do you remember any filning that Ollie Nortn
r

or do yau Fnaw of any filming that was going on that he
was involved in?
A Ro.

Q In his notes thera iz alss Your naks and next

to it it says "Sea transport next waek."
A My nabe and “sea transport” -- gea ax in
ocean?

Q ° Yeas. Do you hava any idea what that would be
a refsrance to?

A No. Maybe he was going to send me off to
invade scoe island or scnething.

Q Thera's alsc a notation on a call from Reb
Ovan, and theh undernsath that two ticks with the nane
John Hull and the nace Gttc Reich.

A I'va never net John Hall. I've heard his name
since this has cope up in the hearings.

Q But that wasn't discussed with you?

UNCLASSIFiED
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A I'm serry. John Hall?
‘a H-u~-1-1,
A No. I know a John Hall =-- H-a-1l-l.

Q Thera's also a note that says "call from Otto

-1

Reich re: Broeklyn Rivera.

-
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Within the same parsntheses, referring to that
conversatien, thers is the words “Rcobelo getting
$120,000. Do you know what that's about?

A I have no idea.
Do you ramsmber any reference to that?
Ho.
In the conversation?

No.

o > 0 » O

Thare is also a call from Mark Richards that
refers to taking surrsptiticus pictures of Hinds and MI-
8s. Do you know anything about that?

A A call fronm Mark Richards to ©llie North?

Q Yes.

A We probably needed soms pictures for cne of
our brochures and it could be that Mark was trying to
figure out 1f Ollis had any pictures or could cause any
pletures to be taken of the Soviet Hinds in Kicaragua.

UNCEASSIFIED
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I'm spaculating hers.

Q@  There's another note that says "Otto Reich",
and I den't know whather this is related to you, but
right naxt to it is "call Lew Tanba", and then neeting
with Miller, Miller, Gomaz.
Rich,

I assume that's Jonathan and

A No. I know, of course, whers Law Tacbs is.

Q Thera's ancther notation on 16 Fabruary that
says call back to Otto Raich =« NRP moving. Do you knew
what that would refer to?

A What's the year?
Q That would be 1985.
A NRF was, I believe, the Nicaraguan Refugee

Fund. That was that dinner that evantually got organized

in april.

Q And you wers telling hin that it was meving
along?

A Yeah. I told you we were involved and it
eventually happaned April 15 of '8s, T quass it vas,

Q Thare is another call in June of 1985 that
says "call Otto/Fred Tkle ra: waapons.® Do you have any
racollection of anything ~--

A ¥o. I never dealt with weapons of any kind.

Q Do you know why your nama would be slashed
with Fred Ikle's?

UNCEASSIFEED
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A . ¥o. I attended lota of mestings where Fresd
Ixle =-- I shouldntt say lots of neetings =-- a nucbar of
nsetings where Ikle was present, but I don't recall any
of them having to do with weapons.

] Did you ever recelve a thank you letter from
the President in the summer of 1985 for your efforts on
behalf of the vota, the Congressional votes?

A I've gotten a2 nurber of lattars from the
President, but I don't recall any one having anything to
do with the vote -- one for my AID work, saveral latters,
but nething, %o nmy knowledge, to do with the vots. They
are hanging on my wall in Caracas, if you want me to
check.

MR. TGOHEY: Just for the record, is thare
such a lattar, Spencer?

MR. OLIVER: Thare's a refarance to
Fresidential lettars for, and then a string of names,
including Otto's and other nanss of pesple who Were
lobbying.

THE WITNESS: Another broken promise. I
diagn't get it.

BY MR. OLIVER: (Resuning)

Q Wera you avare of a nesting in February of
1985 that took place betweasn your deputy, Jonathan
Miller, oliver North, Rob Cwen, Rich Miller and Frank

UNCEASSIFIED
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Gonaz?
A In February of 'ss?
Q Yas, the 27th of February.
A No.
Q Jonathan Miller naver told you about it?

A I don't recall. I can't say that hc‘did and I
can't say that he didn't. I have no recollection,
Q Let me show you another documant which I'q
liks to haYn entered as Exhibit 2.
(The decument referred to was
zarked Reich Exhibit Nunber 2
for identification.)
It is a memorandum from Oliver North to Robert
McFarlanae, attachad tq which is a chronclegical evant
checklist that includes several refsrences to Mr. Raich.
I show you this document and ask you to take a minute to
read it and tall ms what you know about it.
MR. TUOHEY: 3/20/85 is the date in psn in the
upper righthand corner. Is that the.date of the mero?
MR. OLIVER: If you turn, you will ses.
(Pause.)}
BY MR. OLIVER: (Resuning)
Q Could you tall me what the gsnesis of that
‘docunent is and what you knew about it?
A Well, I'm glad you told re that it was from

GUNCLASSIFiED

N & Wm b

(]

10
11
12
13
14
1s
16
17
is
19
20
21
22
23
24
25

833

GNCEASSIFIED ..

ollie North because State Department pecple have a copy
of scmething similar to this and theay were telling ne
that it had come out of my offica and I kept insisting
that we never wrote such a document. I said this
document was not written by us and I'll tall you why, and
I pointed to lo;n of the office designations. We would
never refer to ourselves as State/LPD becauss thara's no
such thing. If you are inside State Department it would
be S/LFD or' ARA/LPD or whatevar.

t said this document was written by sonecne
elms vho knows what's going on, and frankly in my mind I
suspected a number of pscple, including Ollle. Suspect
is a strong word. I thought it would be -- Ollie used to
write thess things and pass them around and he would put
pescple down. By the way, some of these things are
perfectly legltimate.

dend rescurce book on the Contadora process to
Congress. We dld that.

Q I'm not saying thera's anything --

A But sope of the questioning from the State
Despartmant psople, thay didn't seaa to understand. They
thought that we wers taking ordars from scme unknown
parson scmevhere or giving orders to othar pacple hacauss

there are certain things in here. I've not sasn this

particular one, but thers are other similar -- for

URCLASSIFIED
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exarmple, Kuykendahl. Kuykendahl is a privata citizen.
He has' no business, in ny opinion, belng in a chronclogy
of events for the government unlegs it's an
infermational, which we did have a lot of informational
memos like this latting pecple know what wa are doing.

Hera is State Department, Reich, again --
publish and distribute as State Dapartment document
Nicaragua's Development as a Marxist-Zeninist state. I
balisave wa‘did +hat., Reverand Vallarde Santeliz, I don't
ramembay this, *

MR, TUOHEY: I don't know if therw is a
miestion pending right now.

MR, OLIVER: I was asking him to tall me what

he knew abouzt the documsnt and I think that's wha% he was

doing.
THE WITNESS: It locks familiar,
BY MR. OLIVER: (Resuming)
Q Well, had you seen those documents bafore?
A op, ydk. i ] e
Q While you vers a::: LPD?: I T -
A Yeah, sure. . = -
Q Would it.-ke fair to say tg&l_.é%htt %m e,
taskifg nt_‘!ﬂ:a.ndul oﬁﬁwgﬂ% T :%_"g::ﬂ-:
. A *-.:~N°§£ We never saw it as a tasking mamorandum.
Q But you saw those memoranduns?

UNCEASSIFIED
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A we saw it as a chronology of svents that were
taking pinc. related to what was going on, taking place
or being done by a 1&t of differant people inside and -
outside og_' governnant, ;'It was sort of ipformatlon.

Q Ware you awares that Frank Gomez was part of
this effort on the lobbyingof Congress?

A Lobbying the Congress?

Q I beliave that that's related to events which
are going to take place prior to the vote in the spring
of 1985. i

A Okay. I just opened to the page here. Major
rally in the Orangs Bowl in Miani attanded by Prasident
Reagan. I den't think that's lobbylng of Congrass.

Q If you look at the beginning of the mamorandum
you will ses ~=

A But let me finish.

MR. TUGHEY: The question is very sisple.
Just answer the question. Wers you awars that Miller and
Gomaz ware invelved in any lobbying efforts?

THE WITKRESS: No.

BY MR. ODLIVER: (Resuming)

Q Tat Da just ask you quickly about a faw names
and ask if you know then.

Spitz Channell?
A Never met him, to my knowledge.

UNCERSSIFIER
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Dan Conrad?

Not to my knowledge.
Cliff smith?

Not to ny knowladge.
Ken Campbell?

Yas. )

o > 0 » 0 » 0

Was Ken Campbell invelved 1§E§ny of your =

A Not in any of my activities., I dealt with Ken
Canpbell fregquently on the phona.

Q Marty Artiato?

A Never heard of him. I should say not to nmy
knowledge.

Q Bruce Camaron?

A Yas.

Q ¥hat was Bruce Caneron's --

MR. SMILJTANICH: Off the record.
{A discussion was hald off ths record.)
BY MR. OLIVER: (Resuming)

Q Lat me just ask ona more quastion. Ware you
avars that Rich Miller was targeting varicus Congressnen
for spit: Channell's t'ol.vilion ad campaiqne?

A Ho.

MR. OLIVER: That's it.
MR. SMILJANICH: Mr,. Ambassador, thank you
very nmuch for making yourself availabla.

UNCEASSIFIED
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(Whereupon, at 1:12 p.m., the taking of the

instant deposition ceased.)

Signature of the Witness

Subscribed and sworn to before ne this day of
, 1s87. )

Notary Public

My Commission Expires:

GNGLASSIFIED
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CERTIFICATE OF REPORTER

I, MICHAL ANN SCHAFER, the officar bafore whom the foregoing
deposition was taken, to hereby certify that the withess
whosa testimony appears in the foregoing deposition was duly
#worn by me; that the testiveny of said witness was taken by
me to the hest of my ability and thersafter raduced to
typavriting under my direction; that szld deposition is 2
true record of th. testimony given by said witness; that I am
neither counsel for, ralated to, nor amployed by any of the
parties to thn action in which this daposition was taken, and
further that I am not a relative or smployee of any attorney
or counsel enployed by the parties therato, nor financially

or otherwise interested in the outcone of the action,

* Yichad@rn Schalin,
Notary Public U
" in and for the District of Columbia

My Ccmmission Expires: Fabruary 28, 1590
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MEMORANDUM FOR ROBERT C. MCFARLANE

FROM: OLIVER L. NCRTH

SUBJECT: Timing and the Nicaraguan Resistance Vote

is the most recent version of the chronolegy of
events aimed at securing Congressiocnal approval for renewed
support to the Wicazraguan Resistance Forces. This schedule
results from the four communications/media meetings we have now
had with Pat Buchanan's ad hoc working group. Please note that
+he schedule continues to focus on a vote at the end of April
triggered by submission of the required report on or about

April 15.

Attached at Tak A

In addition,to the events depicted on the intarnal chronolegy at
Tab A, other activities in the regien continue as
planned--including military operations and political action.
Like the chronology, these events are also timed to influence the

votes

-= planned travel by Calero, Cruz, and Robelc:

- varicus military resupply efforts timed to support
significantly increased military operations immediately
after the vote |(we expect major Sandinista cro order
attacks in this, meframe-~today's resupply to,

Innoa ent well): and

--  special operations att
targets in Nicaragua.

acks against highly visible military

Some of these efforts will proceed whether or not the vote occurs
as planned at the end of April. For example, today Bernardario
Larios, former Sandinista Defense Minister, defected to Costa
Rica and is now in Panama: {you were briefed on this operation
during the trip). Others, howsver, including actions by U.S.,
interests groups are very sensitive to the timing, Next week the
networks auction their air time for 15, 30, and 60 second
commercials during prime viewing hours. These groups are
prepared to commit nearly 52M for commercial air time and the

SECRET
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CHRONOLOGICAL EVEWT CHECXLIST

production of various advertising media. If we are t9 retain .
their support, we must let them know by Friday whether or net
they should procéed. To the maximum extent we have tried to
prevent the kindg of errors that will cost them financially or

politically. Unfortunately, some, like the Young Republicang February 21-28, 1985 [(completed)

ad, get through-~this has been fixed,
. Responsibility
Itigs impertant that a decision be taken no later than noon, Evernt
Friday, March 22, if we are to Proceed with the events in the State/LPD
checklist (Tal Ai and these activities which SUpport a vote at Send resgurce baok on the Contadoiatprocéz:at. (Miller)
the end of April process to congressmen, nedia outlets, pri
) organizations and individuala interested in
Sﬁnator Durenburger plans to make a major speech on this jissue at . Wicaragua. :
the National Prass Club next Tuesday, March 2§. We should at £i with NSC (Morth
i i DN to select articulate freedom fighters =
least give him a sense of what to expect before he spezks, groven combat records and to make them ?vailable
es,
You should alsc be aware that Director Casey has sent a personal for contact with U.S5. media representativ ,
Rote to Don Regan on the timing matter. We are attempting 4o : ch NSC (Morth
3 i +8., intelligence agencies to research,
obtein-a copy for your use. ?:;332,uaid cgear fg: publgc release Sand}ni#ta (Raymond)
TT tion
Worthlind has apparently completed an analysis on some recant military actiogl giolgt&:gfii:ﬁva Conven
poliing data. It reportedly does not look good for a vote at ¢ivilized standards o -
thigz time. Prepare themes for approaches to Congggs:m:gll NS¢ (North)
e
Finally, Jim Michel reminds that in your meetings with the based on overall st e et shove
Central American Heads of State you told them that we would be directly attack the obje
quiescent during the early Spring, but that in April we would NSC {North)
act, This description fits either scenario~-geing for the vote Encourage U.S. media rep°§§gr’r§332ezgmbat State/LPD
or a fallback option with sanctions, One way or the other, we individual FDN fighters w b (Gomez)
need to have a decision. records and media appeal,
. ot th
RECOMMENDATION Contact internal eyewitnesses/victims to " NsC (Horeh}
s . . testify before Congress about t*‘-gifd;‘;":t ve
That you discuss this matter with Don Aegan and urge that a attempts to deal with the FSLN (deadlin
decision be made on timing by noon on Friday, March 23, March 15).
Approve Disapprove
Attachments
Tab A - Chronolcgical Event Checklist {dtd March 20, 1985)
Tab B = Young Republicans ad .
;‘-i . - g Ao 1.
et g o
) w74 30} 1y
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Mareh 1-8, 1988

Event Responsibility
Prapare list of publiicly and privatel WH
expressed Congressional objections toyaiding "St:t:la
resistance and voting record on the issue.
Provide State/H with a list of Nicaraguan Nsg
emigres and freedem fighters to aerveg:s Stati?géih)
potential witnesses to testify before (Michel}
hearings on aid to Nicaraguan freedom fighters State/LPD
[due March 15), {Reich)
Nicaraguan internal opposition and resistance 5t

: 4
annoynce unity on geals and Principals IH?I;;?fD
(Mareh 2, San Jose} {cempleted} . NSC (North)
Request that zbignlew Brzezinski write a NSC (Menges)

geopolit.’_n.cal paper which points out
geo?oligxcalconsequences of Communist
domination of Nicaragna [paper duye March 20}.

Briefings on Nicaragua for kRey Congressional NSC |

North
members and staffers. North on Ny aggression ' (Burgh;rdt]
and external involvement, Burghardt on
diplematic situation,

Supervise preparation and assignment of ate
articles directed to special izte:est groups at st /LeD
rate of one per week beginning March 18 (exampies:

article on Nicaraguan educational system for NEA,

article by retired military for Retired Officers
Association, etec.}.

Assign agencies to draft one op-ed piece per NSC (Menges
waek_for signature by Administration offigials. ( ges)
Specify themes for the op-eds and retain final

editorial rights, )

Conduct public opinion poll of aAmerica WH (Rolli
attitudes toward Sandinistas, freedom fighters. ne)
National Press Club news conference for FDN State/LPD
commanders Bermudez, Tigrillo, Mike Lima (Gamei}
{March 5) (follow-on Congressional visits {Ruykendall}
(March 6) (completed}.

Martha Lida Murille (9 yr old atrocity State/LPD
victim) visit to Washington--media interviews, (Gomez}
Congressional visits, possible photo~op {Fuykendall})
with first Lady (March 6-8} (completed}. (WH/OPL)
CONDIRENRE AL, A

= RDSRI LA E

FRYUALED

" State/LPD and WH Media Relations prepare a
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March 9-15, 1988

Event ' Responsibility
WH/Legislative Affairs, State/H and ARA State/H (Ball/Fox)
complete list of key Congressmen interested WH/LA

in Niecaragua. State/ARA

{Michel/Holwill)

Intelljgence briefing for White House NSC (North)

Administration and senior staff by CIA
{Vickers, Room 208, QEOB, 30 minutes}.

WSC {Raymond}

Brief Presidential meeting with Lew Lehrman
{North)

and other leaders of the influence groups
working on MX and resistance funding,

NEC (North)
State/LPD

list of key mediacutlets interested in
{Miller)

Central American issues, including newspapers,
radio, and TV stations (including SIiN). Wwhere
possible identify specific editors, commentators,
talk shows, and columnists. .
NSC update talking points on aid to Nicaraguan NSC {Rorth)
freedon fighters.

Briefings in OECB .for members/Senators: HSC {North)

Shultz, MeFarlane, Gorman, and Shlaudeman to (Lehman)

brief Lehman (requires General Gorman to be

placed on <contract}.

Call/visit newspapar editorial boards and State/LPD(Reich)
WH/PA

give them background on the Nicaraguan
freedom fighters. NSC (North)
OAS (Middendeort)

Brief OAS members in Washington and
NSC (Menges)

abroad on second term geoals in Central

America. Explore possible OAS action State/LPD(Reich)
against Nicaragua.
VP at Brazilian inauguration. Discuss VP (Hughes)

possible OAS initiative on Nicaragua with
Core Four, Colombia, Brazil, and Uruguay
{March 15 and 1¢).

Prepare a "Dear Colleagues® ltr for signature NSC {Lehman)
by a responsible Democrat which counsels

against “negotiating® with the FSLN:

S

CONEIDENTIAL.
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March 16-22, 198%

Event

Results due on public opinion survey to see
what turns Americans against Sandinistas
{(Marech 20),

Joachim Maitre--Congressiocnal meetings,
speeches, and op-ed pieces,

Raview and restats themes based on results of
public opinion poil. ‘

Presidential drop-by at briefing for American
evangelicals on MX and Nicaraguan resistance.

Congressional hearings (Foreign Relations/
Affairs) and testimony by Bicaragquan emigres
and atrocity victims,

Prepare document on Nicaraguan narcotics
involvement,

S5CI CODEL rean, R eller, McConnell,
and Wilso, or meetings with
resistance (March - .

VP in Honduras; mesting with Pres Suazo
(March 16).

Argentine state visit; President emphasize
need for CAS case (March 19).

FPastora and Calero meeting with
Congressional Hispanic Caucus {Jorge Mas)
(March 20).

Production and distribution of La Prensa
chronology of FSLN harassment,

m_&nﬁw__

b by

N 40306

Responsibility
NSC (Hinckley)

State/LPD
(Fuykendall)

State/LPD

{Reich)

HSC (North)
(Raymond)

WH/OPL (Reilly)
NSC (North}

WH/LA
NSC (North)
{Lehman)

Justice
{Mullen)

}

HSC (North)
{Lehman)

VP (Hughes)

WH (Elliott)

State/LPD
{Reich)

CONFIDENTIAL l] 5"

March 23~31, 1985

Event

Rev. Vallarde Antonic Santeliz {Psntacostal
Kinister atrocity victim)=-~Congressional/
redia meetings (March 22-23).

McFarlane, Friedersdorf meeting with key-
Congressional leadership (Rm 208 or WHSR) to
brief situation and proposed course of
action (March 23-2%).

Presidential breakfasts, lunches, and WHSR
reetings with key Congressicnal leaders
(March 24 through vote).

Ped;o Juaquin Chamorre (Editor La Pransa)
U.5. madia/speaking tour {March Z3-April 3)

Prasident to mest in Room 450 w/"Spirit of
Fresdom,” concerned citizens for Demccracy.
Repressntatives from 8 countries {130}
(March 25). g

Release of DOD/State paper on Soviet/Cuban/
Hicaraguan intentions in the Caribbean;
possible WH backgrounder.

Distribute Bernard Nietschnann paper on
suppression of ‘'Indians by FSLN,

Antonie Farach {(Former FSIN Intelligence
Gfficer) --nedia and Congressional meetings
regarding Sandinista espionage, intelligence
activities.

Invite President's Duarte, Monge, Suazo,

and Barletta to a very private meeting in
Texas with key Congressicnal leaders so that
CODEL can hear unvarnished concerns re
Sandinistas and Democratic leaders® support
for the FDN.

Release papar on Nicaraguan media manipulaticn,

Publish and distribute as State Department
document Nicaragus's Developoant as Marxist-
Leninist Stite by Linn Poulsen,

Declassify Nicaragua's Develo nt as a
Marxist-Leninist gtltc by Linn g.EESEUItz
Foulsan for publication as State Department
documént (clearance reguest w/Casey).

e U

M HO3ER

Responsibility

State/LPD
(Xuykandall}
[Gomaz)

WH/LA
KSC (Lehnman)
{Rorth)

State/LPD
{Millezr/Gomez}

State/LPD (Reich) /

WH/PA (Sims)
State/LPD

Republican
Study
Cormittew

{Kuykendall)
RSC (North)

State/LPD
State/LPD
{Reich)

State/LPD
(Blacken)

v
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SOMPIDENeTAL-
April 1-7, 1385

Event”

Request Pernard Nietschmann to updats prior
Ppaper on suppression of Indians by FSIN (to
be published and distributed by april 1),

AEI: Sponsor media events w/print and
television media for Central America
resistance leaders {(April 1-7}.

European Parlimentary delegation to
meet with President Reagan (April 2).

Visip by Colombian President Betancur
{April 3-4); possible Joint Session speech
by Betancur.

Proposed Presidential television address
on Hicaragqua {April 4).

Second round of SFRC hearings on Soviet
build-up in region (Relms) {prior to recess).

CODEL vizits during racess (April 4-14).
Nicaraguan refugee camps in Honduras and
Costa Rica (include visit to freedom fighter
base camp and hospital

CODEL visit during recess {April 4-14) with
regional leaders of Central America. Regional
leaders convey importance of rasistance fightera
in NU.

Administration and prominent non-UsG
spokesman on network shows regarding Soviet,
Cuban, East German, and Libvan, Iranian
connection with Sandinistas.

Publish updated "Green Book:" distribute
personally to Congresszen, media outlets,
private organizations, and individuals
interested in Nicaragqua. Pass to Lew
Lahrman and other interested groups,

Distribute paper on geopolitical conseguences
of Communist domination of Nicaragua.

Releass paper on Nicaraguan drug

e OFIRSTAL)
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W 40308

Rtsggnlibilitz

State/LPD
1Blackqn)

State/LPD
{Reich)
WH/OPL (Reilly)

National Porum
Foundation
WH/CPL (Reilly)

WHSpeechwriters
{Elliott)
NSQ (North)

State/H

NSC (North)
{Lehman)

NSC (North)
{Lehmazn)

WH/PA (5imse)
WH {Buchanan)
State/LPD

StatilLPD(Reichl
WH/LA
State/H [Fox)

State/LPD

State/LPD
(Blacken)
NSC [North)

+
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April da-14, 1985 {Puring recess)

Event ’ Responsibjlity
25 Central American spokesmen arrive in Miami CFA {Abramoff)

for briefing before departing to viait .
Congressional districts. Along with nationa
televigion commercial campaign in 45 media
markets.

Targeted telephone campaign begins in 120 CFA {Abramoff)
Congressional districts. CITIZENS FOR AMERICA

district activists organize phone-tree to targated
Congressional offices encouraging them to vote for

aid to the freedom fighters in Nicaragua.

Lew Lehrman speaking tour of major U,S8. citlies. CFA
Talephone campaign.

Central American spokesmen conduct rallies CFA
throughout the country in conjunction with

CITIZENS FOR AMERICA activists (atarring
April 12V,

Nationally coordinated sermons about ai? to
the freedonm fighters are conducted (April 14).

Naval Institute Seminar in Newport, RI
{Lugar, McFarlane (April 121).
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April 15-21, 198%

N 40310

Event Rc!gonsibilitx
Nicaraguan Refugee Fund {KRF) dinner, State/LPD
Washington, DC; President as Guest of {Miller)

Henor (April 15).

NSC (Raymond)

Presidential report to Ccngress on reasons NS¢

for releasing funds to freedom fighters State

{April 153,

AAA available to Washington press. State/LPD
(Gomez)

Central American spokesmen visit Congressicnal Abramotf

offices on Capitol Hill ({April 16). ///,

SFRC Nicaraguan issues, open hearing

{April 16~17).

Washingten conference "Central America: NSC

Resistance or Surrender” (Presidential Abramof £

drep-by?) {April 17).

Barnes' subcommittee hearing on Nicaragua;

Motley, public witnesses (April 18)

(2170 Rayburn, 2:00 p.m.).

Presidential Radioc Address (April 20). WH {Elliott)

C
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April 22-29, 198%

Event Respongibilie

House Appropriations (Obey subcormittes)
intelligence brief on Central America/
Latin America (April 23},

Obay subcormittes (panel on Cantral America),
public witnesses (a.m,)/Administration
witnesses (p.m.) (April 24),

Major rally in the Orange Bowl in Miami, Cuban Amarican

Florida, attended by President Reagan and Fational

important Administration figures Foundation

(April 28). State/LPD
{Reich)

WH {Friedersdors)

Presidential calls to key members.
NSC {(Lehman)

CONFIDENTIAE
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April 10, 1985

Evant

Vote in the U.%. Congress on aid to the
Nicaraguan frsedon fightars {(April 30).

President:leaves for Europe.

Ruigonlibilitx

WH (Friedersdors)
NSC {Lahman)
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PUBLIC DIPLOMACY PRESIDENTIAL EVENTS

REGARDING NICARAGUAN SISTANCE

Evant”
March 16-22, 1988 ) ®

Argentine state v;sit. President emphasize
nced for OAS case {March 19},

March 23-31, 1985

Presidential breakfasts, lunches, and WHSR
meetings with key Congressional leaders
(March 24 through vote},

President to meet in Room 430 w/"Spirit of
Freedom," concerned citizens for Democracy.
Representatives from 8§ countzries {18Q)
{March 25).

. April 1-7 1985

Visit by various members of Eurcpean
parliments who support the President's
policies in Central America (April 2).

Visit by Colombian President Betancur
(April 3=-4}; possible Joint Session speech.

Presidential television address con budget
{April 4).

Presidential meeting with AAA.

April 15-21, 1985

Conference on religious freedom;
Presidential drop-by in Rm 450, OEOB.

Nicaraguan Refugee Fund (KRF] dinner,
Wagshington, DC; President as Guest of
Honor {April 15).

Presidential report to Congress on reasons
for releasing funds to freedom fighters
(april 15). . N

Possible Presidential meeting with AAA.
Possible Presidential visit with former
Central American Presidentsa, Foreign
Ministers, and Presidential candidates.
Presidential Radio Address (April 20).
CONFIDENSIAL
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Responsibility

WH {Elliott)

NSC (Raymond)
WH/OPL (Reilly}

WHSpeechwriters
{Elliott)

NSC {NHorth)

' NS¢ (Raymond)

State/LPD
(Miller)

NSC (Raymond)

NSC

State

NSC (North)

NSC (North)

S/LPD (Reich)

WH (Elliott)
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Evant

April 22-29, 198%

. RESHIRE)

Proposed visit to Washington by
Presidents Mongs, Duarte, and Suazo.

Presidential calls to key members.

Major rally in the Orange Bowl in Miami,
Florida, attended by President Reagan and
important Administration figures

(April 28).

April 30, 1985

Propesed Congressicnal vote; President

leaves for Europe.

Respongibility

NSC (North)
S/ARA (Michel}

WH (Friedersdorf)
NSC {Lehman)

Cuban American
National
Foundation
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ONLY 53¢ A DAY WILL SUPPORT A
NICARAGUAN FREEDOH FIGHTER
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